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Asumisen tulevaisuus - Lappeenrannan kaupungin asuntopoliittinen ohjelma, luonnos 
29.1.2025 
 
TIIVISTELMÄ LAUSUNNOISTA JA MIELIPITEISTÄ SEKÄ KAUPUNKISUUNNITTELUN 
VASTINEET 
 
Asumisen tulevaisuus – Lappeenrannan kaupungin asuntopoliittisen ohjelman luonnos oli nähtävillä 
13.2.–10.3.2025. Luonnoksesta pyydettiin lausunnot eri sidosryhmiltä, viranomaisilta, kaupungin eri 
toimialoilta sekä asukasyhdistyksiltä. Ohjelman luonnoksesta pyydettiin 53 lausuntoa ja saatiin 21 lau-
suntoa ja 0 mielipidettä. Alle on koottu tiivistelmä saaduista lausunnoista sekä vastineet niihin.  

 

LAUSUNNOT 

1. Kaakkois-Suomen ELY-keskus 

Ajatuksia teemasta kulttuuriympäristö ja rakennusten uusiokäyttö: 

a) Lisää pohdintaa liittyen erityisesti kunnallisilta palveluilta vapautuvan rakennuskannan uu-
siokäyttöön? Kulttuuriympäristön arvot todettu ohjelmassa kyläalueilla, entä tiiviimmin raken-
netuilla alueilla ja keskustassa? Olemassa olevan rakennuskannan käytön jatkaminen on eko-
logisesti ja usein taloudellisestikin kannattavaa. Siksi sen nostamista tavoitetasolle kohdassa 5 
Asumisen ekologisuus toivotaan harkittavan. Lappeenranta on profiloitunut Suomen ilmasto-
pääkaupunkina, joten tältäkin kannalta lisäys voisi olla perusteltua. 

b) Alueidenkäyttölain yleisenä tavoitteena on alueiden käytöllä luoda edellytykset hyvälle elinym-
päristölle sekä edistää ekologisesti, taloudellisesti, sosiaalisesti ja kulttuurisesti kestävää kehi-
tystä. Lisäksi lain 5 §:ssä tarkennetaan em. edellytyksiä. Asuntopoliittinen ohjelma on mitä 
suuremmassa määrin osa kaupungin maapolitiikkaa, pohjaa mm. tavoitteelliseen maanhankin-
taan ja luo tavoitteita kaavoitukselle sekä kaavojen toteuttamiselle. Kaupungin kehittämiseen 
ja kehittymiseen yleensä. 

Lappeenrannan asuntopoliittinen ohjelma on laadittu laajasti alueidenkäyttölain 1 § tavoitteet 
huomioiden. Asuntopoliittisen ohjelman laadinnassa on huomioitu valtakunnalliset alueiden-
käyttötavoitteet riittävällä tavalla. Kaakkois-Suomen ELY-keskus toteaa, että asiaan moniulot-
teisesti perehtyneen työn tuloksena on nyt nähtävillä luonnos asuntopoliittisesta ohjelmasta, 
joka on laadukas, helposti luettava ja ymmärrettävä kokonaisuus. 

Kaupunkisuunnittelun vastine: 

a) Kunnallisilta rakennuksilta vapautuvan rakennuskannan uusiokäyttö: 

Ohjelmassa on otettu yleisellä tasolla kantaa siihen, millaista potentiaalia on julkisilta palve-

luilta vapautuvien alueiden saattamisessa asemakaavamuutoksin asumiskäyttöön. Poistuvien 

palveluiden kohteita on nostettu myös yksittäisinä kohteina esille, kuten Armilan sairaalan ja 

Skinnarilan koulun alueet. Olemassa olevan rakennuskannan hyödyntämisen ja säilyttämisen 

mahdollisuudet ja potentiaali pitää arvioida tapauskohtaisesti kaavoituksen tai hankesuunnitte-

lun yhteydessä, eikä näihin oteta kantaa tällä strategisella ohjelmalla muuten kuin yleisellä ta-

solla. Ekologisen kestävyyden osiossa on nostettu esiin rakennusten uudiskäytön merkitys ja 

olemassa olevan rakennuskannan hyödyntämisen tärkeys; ylläpito, korjaaminen ja lisäraken-

taminen. Nämä koskevat koko kaupungin rakennuskantaa. 
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Toimenpiteissä on useita nostoja olemassa olevan rakennuskannan säilyttämisen puolesta, 
johon tähtää myös yksityisten taloyhtiöiden lisä- ja täydennysrakentamisen kannustaminen ja 
kannustinjärjestelmän luominen. Myös esteettömyysparannusten on todettu olevan oleellinen 
osa rakennusten elinkaaren pidentämistä osana perusparannusta. Lisäksi ekologisesti kestä-
vän asumisen osiossa toimenpiteinä on listattu, että rakennuksen rakentamiseen, runkoon ja 
rakennusmateriaaleihin on sitoutunut valtava määrä luonnonvaroja ja materiaaleja, joiden kier-
toa ja elinikää pyrimme pidentämään. Nostamme ekologiset arvot kulttuuriarvojen rinnalle suo-
jelussa. Lisäksi kehitämme keinoja ilmastovaikutusten arviointeihin ja ryhdymme laatimaan 
ilmastovaikutusten arviointeja osana kaavaprosessia. Kaavoituksen yhteydessä mahdollis-
tamme rakennuskannan uudelleenkäyttöä ja laadimme mm. joustavia kaavamerkintöjä käyttö-
tarkoitusten suhteen, mikä mahdollistaa mm. rakennusten uudiskäyttöä eri käyttötarkoituksiin. 

Asumisen ekologisuuden tavoitteisiin on tehty täsmennys olemassa olevan rakennuskannan 
käytön jatkamisesta ja ylläpidosta. Aiemmin tämä oli kirjattuna muodossa: ”Olemassa oleva 
rakennuskanta; korjaaminen ja lisärakentaminen”, joka muutettiin muotoon: ”Olemassa olevan 
rakennuskannan hyödyntäminen ja käytön jatkaminen; Ylläpito ja korjaaminen sekä lisäraken-
taminen.  

Kaupungin organisaatiossa toimii lisäksi realisointityöryhmä, joka koostuu eri toimialueiden 
asiantuntijoista. Realisointityöryhmä mm. pohtii kaupungin omistamien maa-alojen ja raken-
nusten mahdollisia uudiskäyttöjä, kaavamuutostarpeita ja myyntiä tai kaupungin omaisuutena 
säilyttämistä. 

b) Alueidenkäyttölaki 

Kiitämme huomioistanne. Merkitään tiedoksi. 

2. Etelä-Karjalan liitto 

Asumisen tulevaisuus – lähtötietoraportti antaa kattavan kuvan Lappeenrannan asuntokan-
nasta, väestöstä, asumistyytyväisyydestä ja mm. asuinalueiden ominaisuuksista. Asuntopoliit-
tinen ohjelma sisältää eri osa-alueille selkeät toimenpiteet ja mittarit tulevaisuuden suunnitte-
luun.  

Etelä-Karjalan liitolla ei ole huomautettavaa asuntopoliittisesta ohjelmasta. 

Kaupunkisuunnittelun vastine: Merkitään tiedoksi. 

3. Etelä-Karjalan hyvinvointialue ja Etelä-Karjalan pelastuslaitos 

a) Etelä-Karjalan hyvinvointialueen toimijat ovat olleet mukana asuntopoliittisen ohjelman valmis-
telussa, ja hyvinvointialueen esittämät tarkennukset on ohjelmassa pääosin huomioitu. Hyvin-
vointialue korostaa edelleen sitä, että niille asiakasryhmille, jotka eivät kuulu sosiaalihuollon 
asumispalvelujen piiriin, asunnon järjestäminen on asukkaan kotikunnan tehtävä. Asuntopoliit-
tisessa ohjelmassa mainittu hyvinvointialueen asiakkaiden sosiaalihuollon tarpeiden mukaan 
määräytyvä asuntojen järjestäminen edellyttää kaupungin ja hyvinvointialueen säännöllistä yh-
teistyötä vaikuttavien asumis- ja palvelukokokonaisuuksien rakentumiseksi. Tiivistä yhteistyötä 
ja tietojen vaihtoa hyvinvointialueen ja kaupungin välillä on tarpeen pitää yllä myös sen var-
mistamiseksi, että molemmilla toimijoilla on ajantasainen tieto uusien asumispalveluyksiköiden 
suunnitelmista alueella. 

b) Etelä-Karjalan hyvinvointialue toteaa, että asuntopoliittiselle ohjelmalle asetettu tavoite on hy-
vinvointialueen näkökulmasta mielekäs ja järkevästi eteenpäin katsova. Ohjelmassa on tarkas-
teltu monipuolisesti asumisten nykytilaa ja siihen keskeisesti vaikuttavia tekijöitä. Ohjelma 
muodostaa hyvän lähtökohdan asumisen pitkäjänteiselle ja kestävälle suunnittelulle sekä to-
teutukselle kaupungin alueella eri toimijoiden näkökulmat ja tarpeet huomioiden. 
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c) Ohjelmassa on mainittu turvallisuus osana kokonaisuutta, mutta sen ilmeneminen toteutuk-
sessa ja arvioinnissa jää osin vajaaksi. 

Sisäministeriö ohjaa pelastustointa ja on asettanut strategisen tavoitteen tulipalojen puolittami-
sesta vuoteen 2030 mennessä. Tavoitteen saavuttaminen edellyttää monialaista ja pitkäjän-
teistä yhteistyötä ja on vahvasti sidoksissa ohjelman teemoihin ja toteutukseen mm. sosiaali-
nen ja kestävä asuminen. 

Yksilöityjä havaintoja asuntopoliittisesta ohjelmasta: 

d) Segregaation ennalta ehkäisy alueiden suunnittelussa on kirjattu, mikä on tärkeää. Esim. väl-
tetään liian yksipuolisten kerrostaloalueiden, kuten valtion tukeman asuntotuotannon keskittä-
mistä.  

e) Erityisryhmien tarpeiden, kuten mielenterveys- ja päihdekuntoutujien asumisratkaisujen huo-
mioiminen tavoitteellisesti ja pitkäjänteisesti on tärkeää ja pelastuslaitos on valmis osaltaan 
tukemaan ja myötävaikuttamaan kestävän ja turvallisuutta huomioivan ratkaisun muodostumi-
sessa. Tällä tavoitteella ja konkreettisilla toimenpiteillä vaikutetaan asumisturvallisuuden kehit-
tymiseen alueella.  

f) Hulevesien ja kaupunkitulvien huomioiminen on mainittu ohjelmassa, tämä on erittäin hyvä 
asia.  

g) Ohjelmassa todetaan, tuemme uusiutuvien energiamuotojen rakentumista. Tämä tavoitteen 
saavuttaminen kestävästi edellyttää pelastustoimen näkökulmasta riittävää ja tarpeellista tark-
kuutta sekä tarvittavaa yhteistyötä turvallisuuden huomioimiseksi. 

h) Hyvinvointialueen pelastuslaitos tukee TUKES:n lausunnossa esitettyjä näkökulmia ja niiden 
huomioon ottamista asuntopoliittisen ohjelman toteutuksessa. 

Kaupunkisuunnittelun vastine: 

a) Tiivis yhteistyö kaupungin ja hyvinvointialueen välillä on ehdoton vaatimus sosiaalihuollon tar-
peiden mukaan määräytyvien asumis- ja palvelukokokonaisuuksien järjestämiseksi. Yhteistyö-
hön tarvitaan monia eri tasoja ja siksi asuntopoliittisessa ohjelmassa on toimenpiteenä nos-
tettu esiin kaupungin ja hyvinvointialueen eri vastuualueista koostuvan yhteistyöryhmän perus-
taminen, jossa ratkotaan palveluverkon tarpeita ja ajankohtaisia aiheita. 

b) Kiitos huomioistanne. Merkitään tiedoksi. 

c) Turvallisuus on erittäin tärkeä ja oleellinen asia asumista suunniteltaessa. Se tulee huomioida 
sekä kaavoituksen, rakennussuunnittelun kuin kaupunkitilojen tarkemman suunnittelun yhtey-
dessä. Erityisesti erityisasumisen yhteydessä turvallisuuden merkitys korostuu ja on huomioi-
tava tarkasti suunnittelun yhteydessä. Asumisterveellisyydestä ja -turvallisuudesta on täyden-
netty asumisen laatua käsittelevään osaan. 

d) Merkitään tiedoksi. 

e) Merkitään tiedoksi. 

f) Merkitään tiedoksi. 

g) Merkitään tiedoksi. Turvallisuuteen otetaan kantaa tarkemman suunnittelun yhteydessä. 

h) Merkitään tiedoksi. TUKESin lausunto tiivistettynä ja siihen annetut vastineet löytyvät koh-
dasta 16. 
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4. Turvallisuus- ja kemikaalivirasto 

Turvallisuus- ja kemikaalivirasto (Tukes) on tutustunut lausuntopyyntöönne. Tukes antaa lausun-
tonsa kemikaaliturvallisuuslainsäädännön näkökulmasta (390/2005). 

Tukes suosittelee, että rakentamisen ohjaamisessa ja kaavoituksessa huomioidaan ole-
massa olevat ja mahdollisesti suunnitelmissa olevat kemikaaleja käsittelevät ja varastoivat 
laitokset sekä laitosten mahdollisten onnettomuuksien vaikutukset. Rakentaminen Tukesin 
valvonnassa olevien kemikaalien käsittelyä ja varastointia harjoittavien laitosten läheisyy-
dessä saattaa asettaa erityisvaatimuksia rakentamiselle. 

Erityishuomiota tulee kiinnittää ns. herkkiin kohteisiin, koska niiden kohdalla vaatimukset ovat tiu-
kemmat kuin esim. teolliselle toiminnalle. Herkkiä kohteita ovat esim. hoitolaitokset, terveyskes-
kukset, ostoskeskukset, koulut, päiväkodit, kokoontumistilat ja -alueet sekä asuinalueet, liikenteen 
solmukohdat ja muut kohteet, joissa voi samanaikaisesti olla suuri joukko ihmisiä ja joista poistu-
minen tai joissa suojautuminen voi olla onnettomuustilanteissa erityisen hankalaa. 

Huomioitavia asioita kemikaaliturvallisuuslainsäädännön {390/2005) perusteella ovat esim.: 

• Kemikaaliturvallisuusluvan myöntämisen edellytyksenä on, että tuotantolaitoksen toiminta on 
sijoituspaikan kaavan käyttötarkoitukseen ja kaavamääräyksiin soveltuvaa. 

• Tontille, jolle suunnitellaan sijoitettavaksi laajamittainen kemikaalilaitos, Tukes suositte-
lee kaavamerkinnäksi T/kem tai kaavamääräyksissä mainintaa kaavan soveltuvuu-
desta kemikaalilaitokselle. 

• Myös muut kaavamerkinnät, kuten T, TV, TT, LS, EK ja EN, voivat olla sovel-
tuvia. Soveltuvuus arvioidaan tapauskohtaisesti toiminnan luonteen, kaa-
vassa osoitetun käyttötarkoituksen ja kaavamääräyksien perusteella. 

• Tuotantolaitoksen onnettomuusriskit eivät saa estää tai vaikeuttaa tuotantolaitoksen ympäris-
tön oikeusvaikutteisten kaavojen toteuttamista. 

• Tukesin valvonnassa oleville kemikaalikohteille on määritetty ns. konsultointivyöhykkeet. Kon-
sultointivyöhykkeellä tapahtuvista kaavoitusmuutoksista tai merkittävämmästä rakentamisesta 
(esim. herkät kohteet) pyydetään lausunto Tukesilta ja pelastusviranomaiselta. Myös satun-
naisten tapahtumien järjestelyssä tulee huomioida kemikaalilaitosten mahdolliset erityisvaati-
mukset. 

• Maakaasuputkistot: Maakaasun korkeapaineiset siirtoputkistot ovat löydettävissä Gasgridin 
karttapalvelusta: Gasgrid kartta, (httwP-uhti-2022.gasgrid.fi/sw-P-ublic/) 

• Tuulivoimalat: Lähtökohtainen suojaetäisyys tuulivoimalasta tuotantolaitokseen on 600 m. Jos 
etäisyys on lyhyempi, tulee tehdä selvitys tuulivoimalan turvallisesta sijoittamisesta. Arvioin-
nissa huomioitava mm. tornin kaatuminen, lapojen irtoaminen, jään kertyminen ja irtoaminen 
sekä tulipalo. 

llmanvaihtosuunnittelu, sisälle suojautuminen ja evakuointi sellaisten kohteiden lähistöllä, joissa 
myrkyllisen kaasun leviämisvaara: 

• Kiinnitettävä huomiota ihmisten mahdollisuuksiin suojautua rakennuksen sisään ja estää tarvit-
taessa kaasupilven leviäminen sisätiloihin esim. ilmanvaihdon pysäyttämisellä. 

• Toimiminen kaasuvaaratilanteessa ja sisälle suojautuminen on opastettava rakennusten pe-
lastussuunnitelmissa. 

Huomioitavia asioita sähköturvallisuuslaista {1135/2016): 

• Sähköturvallisuuslaista johtuvien teknisten turvallisuusvaatimusten kannalta huomioitavia asi-
oita rakennusjärjestyksessä, maankäytön suunnittelussa ja rakentamisen valmistelussa ovat 
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mm. sähköntuotantolaitokset ja sähköverkot niihin liittyvine laitteistoineen, jotka voivat asettaa 
haasteita tai rajoittaa rakentamista ja maankäyttöä mm. vaadittujen turvaetäisyyksien kan-
nalta. Verkon rakentamiseen liittyen on syytä olla yhteydessä jakeluverkkojen haltijoihin - säh-
köyhtiöihin. 

• Sähköturvallisuudesta löytyy lisätietoa: Sähkö I Turvallisuus- ja kemikaalivirasto (Tukes). 

• Aurinkosähköjärjestelmistä ja turvallisuudesta löytyy lisätietoa: Aurinkosähköjärjestelmät I Tur-
vallisuus- ja kemikaalivirasto (Tukes). (https://tukes. fi/aurinkosahkojarjestelmat) 

Huomioitavia asioita painelaitelainsäädännöstä {1144/2016): 

• Jos alueelle sijoitetaan painelaitelainsäädännön alaisia rekisteröitäviä painelaitteita tai katti-
loita, tulee huomioida yleiset lainsäädännön vaatimukset. Näitä ovat sijoitussuunnitelma, lai-
toksen painelaitteiden rekisteröinti ja painelaitteiden käytön valvoja ja varavalvojan nimitys. 

Huomioitavia asioita palo- ja pelastusturvallisuudesta {Pelastuslaki 379/2011) 

• Asiantuntijana toimii pelastusviranomainen. Pelastusviranomainen toimii vähäistä kemikaalien 
käsittelyä ja varastointia harjoittavien laitosten valvontaviranomaisena (390/2005). 

Kaupunkisuunnittelun vastine: 

Turvallisuus on erittäin tärkeää asumisen suunnittelussa ja Kaupunkisuunnittelu tiedostaa, että 
kaupungissa on useita turvallisuuteen vaikuttavia laitoksia ja kohteita. Vaarallisia aineita käsittele-
vät laitokset ja muut riskikohteet pyritään sijoittamaan erilleen asumisesta ja muista herkistä toi-
minnoista jo yleiskaavatasolla. 

Tarkemmassa suunnittelussa, kuten yleis- ja asemakaavoituksessa, huomioidaan olemassa ole-
vat ja mahdollisesti suunnitelmissa olevat kemikaaleja käsittelevät ja varastoivat laitokset, laitos-
ten mahdollisten onnettomuuksien vaikutukset sekä se, että niiden läheisyys saattaa asettaa eri-
tyisvaatimuksia rakentamiselle. Erityishuomiota kiinnitetään herkkiin kohteisiin, koska niiden koh-
dalla vaatimukset ovat tiukemmat kuin esim. teolliselle toiminnalle. Herkkiä kohteita ovat esim. 
hoitolaitokset, terveyskeskukset, ostoskeskukset, koulut, päiväkodit, kokoontumistilat ja -alueet 
sekä asuinalueet, liikenteen solmukohdat ja muut kohteet, joissa voi samanaikaisesti olla suuri 
joukko ihmisiä ja joista poistuminen tai joissa suojautuminen voi olla onnettomuustilanteissa erityi-
sen hankalaa. 

Tarkemmat ohjeistukset huomioidaan yksityiskohtaisemmassa suunnittelussa. Varsinaisen ohjel-
man asumisen laatua käsittelevään osioon on lisätty melusta ja asumisen turvallisuudesta ja ter-
veellisyydestä lyhyt tekstiosa. 

Konsultointivyöhykkeellä tapahtuvista kaavoitusmuutoksista kaupunkisuunnittelu pyytää aina TU-
KESin ja pelastusviranomaisten lausunnot. Rakentamista koskevat lausunnot pyytää rakennusval-
vontaviranomainen, jolle tämä TUKESin antama lausunto toimitetaan tiedoksi. 

TUKESin lausunto merkitään tiedoksi. 
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5. Ympäristötoimi, Ympäristönsuojelu 

a) Asuntopoliittisessa ohjelmassa on huomioitu hyvin asuinalueiden viihtyisyyteen, terveellisyy-
teen, luonnon monimuotoisuuteen, ilmastopolitiikkaan yms. ympäristönäkökulmiin liittyviä kysy-
myksiä.  

b) Taustana ympäristönäkökulmien osalta ohjelmassa voisi myös mainita Lappeenrannan melun-
torjunnan edistämissuunnitelman 2021–2025. Ohjelman päivitys alkaa 2025. 

c) Tiivistäminen ja viheralueiden yhteensovittaminen ei aina ole helposti ratkaistavissa. Mikäli vi-
heralueita joudutaan supistamaan täydennysrakentamisen johdosta, tulee vaikutusarvio tehdä 
monipuolisesti. 

Kuten ohjelmaluonnoksessa on tuotu esille, luontopolut yms. kohteet, joissa saadaan luontoko-
kemusta ovat tärkeitä asukkaille. Luontokohteiden kehittämiseen ja hoidon järjestämiseen tulisi 
tulevaisuudessa panostaa jopa aikaisempaa enemmän. Tältä osin esim. ohjelman laatiminen 
luontokohteiden kehittämiseksi tukisi asuntopoliittisen ohjelman tavoitteita. 

d) Keskusta-alueella autoilun pakokaasupäästöt ja melu tulevat sähköistymisen myötä vähenty-
mään tulevaisuudessa. Ilmastonmuutoksen johdosta on kuitenkin odotettavissa, että talvella 
sääolosuhteet ovat aikaisempaa vaihtelevampia, minkä seurauksena katupölyn määrän ei ai-
nakaan odoteta vähentyvän. Auto- ja kevyen liikenteen väylät tulisi mahdollisuuksien mukaan 
sijoittaa kauemmaksi toisistaan, jolloin melun ja ilmanlaadun vaikutukset jäisivät liikkujille pie-
nemmiksi. Myös viheralueilla on suuri vaikutus mm. pölyn sitomisessa. Viihtyisät kevyenliiken-
teen väylät kannustavat osaltaan kävelyyn ja pyöräilyyn.  

e) Suuri osa myös asumiseen liittyvästä alueesta sijaitsee tärkeällä pohjavesialueella. Haja-asu-
tusalueella asutusta tulisi mahdollisuuksien mukaan ohjata vesi- ja viemäriverkostoon kuuluville 
alueille. 

Kaupunkisuunnittelun vastine: 

a) Merkitään tiedoksi. 

b) Lappeenrannan meluntorjunnan edistämissuunnitelma 2021– 2025 ja ohjelman päivityksen 
alkaminen vuonna 2025 lisätään Asuntopoliittisen ohjelman lähtötietoraportin lähteet ja lisätie-
toa-osioon. Varsinaisen ohjelman asumisen laatua käsittelevään osioon on lisätty melusta ja 
asumisen turvallisuudesta ja terveellisyydestä lyhyt tekstiosa. 

c) Tiivistämisen ja täydennysrakentamisen vaikutukset viheralueisiin arvioidaan aina monipuoli-
sesti kaavoituksen yhteydessä. Luontoarvojen säilyttämistä ohjaa myös lainsäädäntö. Kau-
punkisuunnittelu on tietoinen viher- ja virkistysalueiden tärkeydestä ja niiden kehittämisen tar-
peesta. Ajatus ohjelmasta luontokohteiden kehittämiseksi merkitään tiedoksi ja todetaan hy-
väksi ajatukseksi. Asuntopoliittisessa ohjelmassa luonto- ja virkistysarvojen merkitystä niin ih-
misten, luonnon kuin ilmastonmuutoksen ja siihen sopeutumisen kannalta on korostettu 
useissa kohdissa. Myös toimenpiteissä on useita erilaisia toimenpiteitä niiden huomioimiseksi. 
Lisäksi toimenpiteinä on mainittu mm. viherkertoimen kehittäminen, jolla voidaan vaikuttaa 
myös kaupunkiympäristön viherryttämiseen ja ekologisten yhteyksien vahvistamiseen. 

d) Auto- ja kevyenliikenteen väylien välinen etäisyys otetaan huomioon tapauskohtaisesti tarkem-
massa suunnittelussa mahdollisuuksien mukaan. Viheralueiden ja -kaistojen merkitys myös 
tässä yhteydessä on tärkeä. Toimenpiteissä mainittu viherkertoimen kehittäminen voi tuoda 
lisävihreää myös jo rakennettuun kaupunkiympäristöön mm. sitomaan katupölyä. 

e) Ohjelmaan on lisätty toimenpiteeksi: Kaupunki pyrkii edistämään asumisen sijoittumista ole-
massa olevien vesi- ja viemäriverkostojen äärelle. Kaupunki edistää omalta osaltaan vesi-
osuuskuntien kehittymistä haja-asutusalueilla. 
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6. Ympäristötoimi, Ympäristöterveys 

a) Asuntopoliittisen ohjelman luonnoksessa on tuotu hyvin esiin asumisen laatuun ja viihtyisyy-
teen sekä ekologisuuteen vaikuttavia tekijöitä ja esitetty konkreettisia toimenpiteitä tavoitteiden 
toteuttamiseksi. Laadukas ja hyvin suunniteltu asuntorakentaminen mahdollistaa terveelliset ja 
turvalliset asuinolosuhteet. Hyvä ennakkosuunnittelu huomioi mm. meluasiat ja ääniympäris-
tön, tärinän sekä ilmanlaadun, joilla on oleellisesti vaikutuksia ihmisten terveyteen ja viihtyvyy-
teen. Jokaisella asukkaalla tulisi olla mahdollisuus melulta suojattuun viihtyisään piha- ja ulko-
oleskelualueeseen.  

b) Viheralueiden huomioiminen on asuinalueiden suunnittelussa tärkeää. Viheralueilla on lieven-
tävä vaikutus lämpösaarekeilmiöön, ne suojaavat paahteelta, ehkäisevät pölyn ja melun leviä-
mistä ja toimivat hulevesien imeytysalueina. Monipuolinen kaupunkiluonto edistää luonnon 
monimuotoisuutta, millä on myös ihmisten terveyteen positiivisia vaikutuksia.  

c) Tulevaisuudessa ilmastonmuutoksen myötä sään ääri-ilmiöt vaikuttavat myös asumisolosuh-
teisiin enenevässä määrin. Helteisiin, rankkasateisiin ja tulviin tulee varautua jo asuntojen 
suunnitteluvaiheessa. Erilaiset ratkaisut asuntojen jäähdytykseen ja paahteelta suojaamiseen, 
mukaan lukien passiiviset keinot, kuten rakenteelliset suojaukset, pintojen värit, ikkunamateri-
aalit ym., on hyvä ottaa laajasti tarkasteluun. Ohjelmaluonnoksessa on todettu ikääntyneiden 
osuuden väestöstä olevan suuri ja etenkin tämä väestöryhmä on altis helteiden terveyshai-
toille. Erityisesti ikääntyneen väestön osalta riittävä asuntojen jäähdytys ja helteiltä suojautu-
minen ovat tärkeitä ihmisten terveyden kannalta. Sateiden lisääntyminen ja erityisesti viistosa-
teet rasittavat rakennuskantaa, ja niiden samoin kuin mahdollisten hulevesitulvien huomioimi-
nen rakennusten suunnittelussa mahdollistaa pitkäikäisiä aikaa kestäviä asuinrakennuksia. 

d) Kaupunkirakenteen tiivistäminen on mm. ympäristönäkökohdista kannatettavaa, mutta sa-
malla tulee huomioida riittävät viheralueet lämpösaarekeilmiöitä lieventämään ja luomaan viih-
tyisää elinympäristöä. Tiiviissä kaupunkirakenteessa myös muodostuu helpommin katualueille 
melukuiluja, jotka puolestaan tulee huomioida asuntojen suunnittelussa siten, että rakenteiden 
ääneneristävyydet ovat riittävät ja toisaalta mahdollisuus ikkunatuuletukseen melulta suojassa 
olevalle puolelle tai muu asunnon jäähdytysmahdollisuus on olemassa. Kohteissa, joissa ilman 
epäpuhtaushaittoja (katupöly, pakokaasut) on tarpeen vähentää, voidaan haittoja ehkäistä ot-
tamalla tuloilma mahdollisimman korkealta, rakennuksen puhdasilmaisemmalta puolelta ja 
suodattamalla tuloilma tehokkaasti.  

e) Ohjelmassa todetaan, että monet kerrostalot ovat kattavien peruskorjausten tarpeessa. Perus-
korjauksien yhteydessä olisi hyvä kiinnittää huomiota myös ilmastonmuutokseen liittyviin seik-
koihin, melun torjuntaan, radonhaittojen torjuntaan sekä asuntojen lämpötilojen hallintaan. 

Lappeenranta sijaitsee kokonaisuudessaan radonin riskialueella, ja näin ollen radonhaittojen 
torjunta tulee huomioida kaikissa asuntojen suunnittelussa.  

f) Oleellisena osana asumista on vesihuolto. Vesihuollon järjestäminen haja-asutusalueella vesi-
huollon toiminta-alueen ulkopuolella on kiinteistönomistajan vastuulla. Suositeltavaa on liittyä 
yleiseen vesi- ja viemäriverkkoon tai vesiosuuskuntien verkostoon siellä missä se on mahdol-
lista. Ennen uusia rakennushankkeita tulee varmistaa, että asianmukainen vesihuolto, riittävä 
laatuvaatimukset täyttävä talousvesi ja asianmukainen jätevesien käsittely, on mahdollista jär-
jestää. 

 

Kaupunkisuunnittelun vastine: 

a) Melun ohjearvot huomioidaan aina kaavoituksen yhteydessä. Lappeenrannan meluntorjunnan 
edistämissuunnitelma 2021– 2025 ja ohjelman päivityksen alkaminen vuonna 2025 lisätään 
Asuntopoliittisen ohjelman lähtötietoraportin lähteet ja lisätietoa-osioon. Varsinaisen ohjelman 
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asumisen laatua käsittelevään osioon on lisätty melusta ja asumisen turvallisuudesta ja ter-
veellisyydestä lyhyt tekstiosa. 

b) Asuntopoliittisessa ohjelmassa luonto- ja virkistysarvojen merkitystä niin ihmisten, luonnon 
kuin ilmastonmuutoksen ja siihen sopeutumisen kannalta on korostettu ohjelman useissa koh-
dissa. Myös toimenpiteissä on useita erilaisia toimenpiteitä niiden huomioimiseksi. Lisäksi toi-
menpiteinä on mainittu mm. viherkertoimen kehittäminen, jolla voidaan vaikuttaa myös kau-
punkiympäristön viherryttämiseen ja ekologisten yhteyksien vahvistamiseen.  

c) Sään ääri-ilmiöt ja mm. helteiden vaikutukset haavoittuvimmassa asemassa oleviin ihmisryh-
miin sekä rakennuskantaan otetaan huomioon tarkemmassa suunnittelussa. Toimenpiteissä 
on mm. mainittu, että kehityksen kohteena ovat ekologisuuteen vaikuttavat kaavamääräykset, 
jotka koskevat mm. vettä läpäiseviä pintoja, viherkerrointa, tonttivihreää ja luonnontilassa säi-
lytettäviä alueita. Toimenpiteinä on myös mainittu, että kaavoituksessa huomioimme rakenta-
miseen ja täydennysrakentamiseen liittyvät energiaratkaisut, pienilmaston sekä ilmastonmuu-
tokseen sopeutumisen. Viherympäristön suunnittelulla mm. estetään tuulisuutta ja luodaan 
varjoja sekä tuodaan virkistysarvoa asukkaille. Pyrimme säilyttämään olemassa olevia puita ja 
muuta kasvillisuutta sekä pidämme huolta kaupunkiluonnosta (esim. katupuut, istutukset, piha-
kasvillisuus). Näillä strategisen tason linjauksilla voimme myös kaavoituksen yhteydessä poh-
tia keinoja sään ääri-ilmiöihin puuttumiseen. 

d) Melu, pöly- ja muihin ympäristöhaittoihin voidaan tarvittaessa puuttua asemakaavamääräyksin 
ja yksityiskohtaisemmassa suunnittelussa. Katso myös kohta b). 

e) Kaavoissa annetaan aina määräyksiä tarvittavin osin melun ja radonhaittojen torjunnasta. Ase-
makaavalla voidaan määrätä myös sekä asuntojen lämpötilojen hallintaan ja ilmastonmuutok-
seen liittyviä asioita. Myös kaupunkiluonnon huomiointi ja kasvillisuuden myönteisten varjos-
tusvaikutusten mahdollistaminen voidaan huomioida yksityiskohtaisemmassa suunnittelussa. 

f) Ohjelmaan lisättiin toimenpiteeksi: Kaupunki pyrkii edistämään asumisen sijoittumista ole-
massa olevien vesi- ja viemäriverkostojen äärelle. Kaupunki edistää omalta osaltaan vesi-
osuuskuntien kehittymistä haja-asutusalueilla. 

 

7. Lappeenrannan Asuntopalvelu Oy 

Lappeenrannan Asuntopalvelu Oy kiittää mahdollisuudesta lausua kaupungin asuntopoliittisen oh-
jelman luonnokseen ja antaa lausuntonaan seuraavaa: 

Asuntopoliittisesta ohjelmasta yleisesti 

a) Asuntopoliittinen ohjelma on laadittu huolellisesti ja keskeiset toimijat on otettu mukaan pro-
sessiin. 

Lähtötietoaineisto on kattava ja tieto on riittävän yksityiskohtaista. Ohjelman eri teemat, kuten 
asuntotuotanto, yhteiskuntarakenteen tiivistäminen ja rakentamisen painopisteet, sosiaalisesti 
kestävä asuminen, asumisen laatu ja asumistyytyväisyys sekä ekologisuus, on käsitelty riittä-
vän perusteellisesti. Näiden teemojen alla esitetyt linjaukset ja toimenpiteet ovat perusteltuja ja 
esittämistapa on selkeä. Toimenpiteet muodostavat selkeän ja loogisen kokonaisuuden, jonka 
avulla koko ohjelman ja sekä sen yksittäisten teema-alueiden tavoitteet saavutetaan. 

Asuntopoliittinen ohjelma Lappeenrannan Asuntopalvelun toiminnan näkökulmasta 

Asuntopoliittisessa ohjelmassa on esitetty Asuntopalvelulle yksilöityjä useita konkreettisia toi-
menpiteitä toteutettavaksi. Seuraavassa koonti keskeisimmistä Asuntopalvelulle osoitetuista 
toimenpiteistä: 
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• Huolehdimme, että kohtuuhintainen vuokra-asuntotuotanto jakaantuu mahdollisimman tasa-
painoisesti eri puolille kaupunkia hyvien joukkoliikenneyhteyksien ja palveluiden äärelle. 

• Kohtuuhintaista vuokra-asumista pyritään sijoittamaan keskustaan ja keskustan kehälle sekä 
joukkoliikennevyöhykkeelle alueille, joille sitä ei ole jo keskittynyt. 

• Selvitämme Lappeenrannan Asuntopalvelun kanssa keinoja lisätä vuokra-asumista erityisesti 
keskustassa ja keskustan kehällä. Tavoitteena on mahdollistaa yhden Asuntopalvelun kohteen 
valmistuminen keskustaan tai keskustan kehälle vuoteen 2030 mennessä. Tämä tavoite sisäl-
tää myös peruskorjaukset ja lisärakentamisen nykyisillä tonteilla. 

• Pyrimme edistämään myös isompien tuettujen vuokra-asuntojen rakentumista eri puolille kau-
punkia, jotta myös perheille on saatavilla kohtuuhintaista asumista. 

• Kaupunki pyrkii varmistamaan omistajaohjauksen avulla, että Asuntopalvelun säännöstelystä 
vapautuvat kohteet eivät päädy ylläpitämättömiksi kohteiksi, vaan niiden ylläpitoon ja kehittä-
miseen panostetaan edelleen. 

• Asuntopalvelu ei rakenna lisää vuokra-asuntoja alueille, joille on kasaantunut paljon valtion 
tukemaa asuntotuotantoa. 

• Maahanmuuttajien osalta ohjelmassa on todettu seuraavaa, että mahdollistamme kohtuuhin-
taisten vuokra-asuntojen tarjonnan eri puolilta kaupunkia. Lappeenrannan Asuntopalvelun 
asuntoja tulisi sijaita lähellä valmistavan opetuksen paikkoja. 

• Lappeenrannan Asuntopalvelu arvioi jokaisen peruskorjauksen yhteydessä asuntojen ja asun-
tojakauman muuttamisen tarvetta. 

Edellä lueteltujen lisäksi asuntopoliittisessa ohjelmassa on useampia toimijoita koskevia toimenpi-
teitä, joita Asuntopalvelu tulee huomioida omassa toiminnassaan mm. toimenpiteitä teema-alueilla 
asumisen viihtyvyys ja ekologisuus. 

Asuntopalvelulle osoitetut toimenpiteet ovat hyviä ja tarpeellisia. Arvioitaessa osoitettuja toimenpi-
teitä huomio kiinnittyy kahteen, seuraavassa näkökantoja näihin.  

b) Pyrimme edistämään isompien tuettujen vuokra-asuntojen -tavoite on hyvä ja tarpeellinen, 
mutta ei välttämättä helposti toteuttavissa. ARA-korkotukirahoituksella toteutettujen uusien iso-
jen perheille tarkoitettujen vuokra-asuntojen kohdalla voi olla vaikeuksia säilyttää asunnon 
kohtuuhintaisuus niin, että asunnon neliömäärä on riittävän suuri perheasunnoksi. Toteutus 
voi kaatua jo rahoituksen hakuvaiheessa tai toteutuessaan voi vuokralaisen löytäminen osoit-
tautua haastavaksi. Isojen, kohtuuhintaisten uusien vuokra-asuntojen rakennuttaminen voi siis 
osoittautua vaikeaksi. Yksi toimiva vaihtoehto voisi olla toteuttaa niitä peruskorjausten yhtey-
dessä. 

c) Toimenpiteessä, jossa on määritetty, että kohtuuhintainen vuokra-asuntotuotanto jakaantuu 
mahdollisimman tasapainoisesti eri puolille kaupunkia hyvien joukkoliikenneyhteyksien ja pal-
veluiden äärelle on huomioitava markkinatilanne. Kokonaisuuden tarkastelussa ei voida jättää 
huomioimatta kysyntää ja eri kaupunginosien tarvetta kohtuuhintaisille vuokra-asunnoille - 
tämä voi vaihdella suuresti alueittain. 

Loppusanat 

Lappeenrannan Asuntopalvelu toteaa, että Lappeenrannan asuntopoliittista ohjelmaa valmistelleet 
ovat tehneet erinomaista työtä ja työn lopputulos on onnistunut. Lisäksi Asuntopalvelu haluaa kiit-
tää valmisteluorganisaatiota erittäin hyvästä yhteistyötä valmistelun eri vaiheissa. 

Kaupunkisuunnittelun vastine: 

a) Kiitos. Merkitään tiedoksi. 
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b) Pyrimme edistämään myös isompien tuettujen vuokra-asuntojen rakentumista. Isompien tuet-
tujen vuokra-asuntojen toteuttamiseen liittyy haasteita ja hanke voi valitettavasti kaatua jo ra-
hoituksen hakuvaiheessa. Tämän vuoksi toimenpide on määritelty hyvin joustavaksi muotoon 
”pyrimme edistämään”. Haaste on erittäin tärkeä tiedostaa ja siihen tulisi löytää uusia ratkai-
suja. Peruskorjausten yhteydessä on hyvä arvioida asuntojen koon muuttamisen tarvetta 
myös tästä näkökulmasta. Lappeenrannan Asuntopalvelu on itse paras arvioimaan asunto-
tyyppien kysyntää eri alueilla. Ohjelmaan onkin kirjattu toimenpiteeksi: ”Lappeenrannan Asun-
topalvelu arvioi jokaisen peruskorjauksen yhteydessä asuntojen ja asuntojakauman muuttami-
sen tarvetta.”  

c) Kohtuuhintainen vuokra-asuntotuotanto jakautuu mahdollisimman tasapainoisesti eri puolille 
kaupunkia hyvien joukkoliikenneyhteyksien ja palveluiden äärelle. 

Kysyntä ja tarve kohtuuhintaiselle asumiselle tulee aina ottaa huomioon. Asuntopoliittisen oh-
jelman linjaus tasapainoisesta jakautumisesta eri puolille kaupunkia, ei tarkoita sitä, että Asun-
topalvelun asuntoja tulisi sijoittaa sellaisille alueille, joilla ei ole toimivaa joukkoliikennettä tai 
jossa ei ole kysyntää kohtuuhintaiselle asumiselle. Kohtuuhintaisesta asumisesta onkin tällä 
hetkellä eniten kysyntää keskustan läheisyydessä, mikä tukee ohjelman tavoitetta lisätä koh-
tuuhintaista asumista keskustassa.  

Sammonlahteen taas on keskittynyt tuettuja vuokra-asuntoja huomattavasti eniten. Jos ky-
syntä Sammonlahdessa lisääntyisi tulevaisuudessa niin, että harkintaan nostettaisiin uusien 
kohteiden rakentaminen, niin asiasta olisi hyvä keskustella laajasti kaupungin sisällä ennen 
päätösten tekemistä.  

Sekoittamista voidaan tehdä myös melko pienellä aluetasolla. Eli sen sijaan, että Asuntopalve-
lun asunnot sijaitsisivat kaikki vierekkäisillä tonteilla, useiden kortteleiden alueella, niiden vä-
lissä voisi asuinalueen sisällä olla myös muuta asumista, jolloin kortteleista ja aluerakenteesta 
muodostuisi monipuolisempia. Sekoittamista toteutetaan monilta osin myös asemakaavoituk-
sella.  

8. LUT-yliopisto ja LAB-ammattikorkeakoulu 

a) LUT-yliopisto ja LAB-ammattikorkeakoulu kiittävät mahdollisuudesta antaa lausuma Lappeen-
rannan kaupungin valmisteilla olevaan asuntopoliittiseen ohjelmaan. LUT-korkeakoulut ovat 
yhdessä laatineet lausunnon koskien tulevien vuosien asuntotuotantoa sekä sosiaalisesti kes-
tävän asumisen teemoja opiskelija-asuttamisen näkökulmasta. 

b) LUT-korkeakouluilla on merkittävä vaikutus Lappeenrannan kaupungin positiiviseen väestöke-
hitykseen korkeakoulujen tuodessa paikkakunnalle sekä suomalaisia että kansainvälisiä osaa-
jia ja opiskelijoita. Erityisesti LUT-yliopiston opiskelijamäärät Lappeenrannassa ovat kasvussa 
ja varsinkin kansainvälisten opiskelijoiden osuus on noussut merkittävästi. Kaikkiaan LUT-yli-
opiston Lappeenrannan kampuksella opiskelee 6700 opiskelijaa, joista 22 % on kansainvälisiä 
opiskelijoita. Syksyllä 2024 LUT-yliopistossa aloitti opintonsa 1700 uutta opiskelijaa, joista 
kansainvälisten opiskelijoiden osuus oli 38 %.  

Lappeenrannan kampuksella LAB-ammattikorkeakoulun opiskelijoiden kokonaismäärä on 
3600, joista kansainvälisiä opiskelijoita on 15 %. Syksyllä 2024 LAB-ammattikorkeakoulun 
Lappeenrannan kampuksella aloitti opintonsa 1200 uutta opiskelijaa ja heistä kansainvälisten 
opiskelijoiden osuus oli 18 %.  

LUT-yliopiston ja LAB-ammattikorkeakoulun opiskelijamäärien odotetaan nousevan myös tule-
vina vuosina. Arvio on, että LUT-korkeakoulujen Lappeenrannan kampuksella opiskelee 
vuonna 2030 10 600 opiskelijaa ja heistä lähes 2400 tulee olemaan kansainvälisen taustan 
omaavia opiskelijoita. 
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Opiskelijaprofiilin muutos  

c) Lappeenrannan kampuksen opiskelijaprofiili on monipuolistunut, erityisesti kansainvälisten 
opiskelijoiden myötä. LUT-yliopisto on panostanut englanninkielisten kandidaattiohjelmien tar-
jontaan, mikä pidentää kansainvälisten opiskelijoiden asumisaikaa Lappeenrannassa. Opinnot 
kestävät keskimäärin 5–7 vuotta, mikäli opiskelijat suorittavat myös maisteriopintonsa LUT-
yliopistossa, osan jatkaessa myös tohtoriopintojen pariin. Aiemmin LUT-yliopiston kansainväli-
set opiskelijat tulivat pääasiassa englanninkielisiin maisteriohjelmiin, ja heidän opintonsa kesti-
vät 2–3 vuotta. Tapahtunut muutos vaikuttaa osaltaan opiskelija-asuntojen tarpeeseen sekä 
kansainvälisten opiskelijoiden sitoutumiseen ja haluun vaikuttaa elinympäristöönsä.  

Yhä useammat kansainväliset opiskelijat tulevat Suomeen perheineen, mikä lisää tarvetta mo-
nipuoliselle asuntotarjonnalle. Vuoden 2024 LUT-yliopiston valmistumiskyselyn mukaan 75 % 
valmistuneista kansainvälisistä opiskelijoista haluaisi jäädä Suomeen ja löytää koulutustaan 
vastaavaa työtä. Kansainväliset opiskelijat pysyisivät myös mielellään opiskelupaikkakunnal-
laan, mikäli työllistymismahdollisuudet, hyvä asuinympäristö ja riittävät palvelut ovat tarjolla. 

d) LUT-korkeakoulujen opiskelijamäärien kasvu ja monimuotoistunut opiskelijaprofiili lisäävät tar-
vetta rakentaa Lappeenrantaan enemmän opiskelija-asuntoja sekä varmistaa, että olemassa 
oleva asuntokanta vastaa erilaisten opiskelijoiden tarpeisiin. 

Tulevien vuosien asuntotuotanto ja sosiaalisesti kestävä opiskelija-asuminen  

e) LUT-korkeakoulut kiittävät opiskelijoiden huomioimisesta sosiaalisesti kestävän asumisen tee-
massa. Myös tulevien vuosien asuntotuotantoa koskevassa teemassa olisi tarpeellista olla 
opiskelija-asuntotuotantoa koskeva erillinen painotus. Asuntorakentamisen yleinen tavoite-
määrä ei huomioi riittävällä tavalla opiskelija-asuttamiseen liittyviä tarpeita ja haasteita, jotka 
eroavat muiden väestöryhmien tarpeista ja Lappeenrannan yleisestä kehityksestä. 

Opiskelija-asuntoja tarvitaan Lappeenrantaan merkittävästi lisää, sillä tällä hetkellä opiskelija-
asunnoista on Lappeenrannassa akuutti pula. Tällä seikalla voi tulevien vuosien aikana olla 
negatiivista vaikutusta LUT-korkeakoulujen opiskelijamääriin ja sitä kautta myös kaupungin 
väestökehitykseen, mikäli opiskelija-asuntotarjontaan liittyviä haasteita ei saada ratkaistua. 

f) Lappeenrannan Opiskelija-asuntosäätiön LOASin rooli opiskelijoiden asuttajana on erittäin tär-
keä nyt ja tulevaisuudessa, ja LOASin tavoitteet asuntokannan kasvattamiseksi ovat tarpeelli-
sia. Kasvava opiskelijamäärä vaatii kuitenkin tulevaisuudessa laajemman ja tiiviimmän toimija-
joukon LOASin rinnalle, mukaan lukien yksityinen sektori ja kaupungin entistä aktiivisempi 
osallistuminen niin kaavoituksen kuin Lappeenrannan Asuntopalvelun asuntotarjonnan kautta. 
Tiivistä yhteistyötä ja uusia avauksia tarvitaan opiskelija-asuttamiseen liittyvien haasteiden rat-
kaisemiseksi. Eri toimijoiden välinen yhteistyö, joka mahdollistaisi muun muassa opiskelija-
asuntojen tarjonnan ja haun yhden portaalin kautta, olisi konkreettinen esimerkki ratkaisukes-
keisestä yhteistyöstä eri toimijoiden kesken.  

g) Opiskelijoilla on monipuolisia asumistarpeita, tarvitaan sekä yksiöitä että yhteisöllisiä ratkai-
suja kuten soluasumista. Edulliset asumisvaihtoehdot ovat erityisen tärkeitä, vaikka yksiöille 
on nyt ja myös jatkossa kasvavaa kysyntää. Asumisväljyyden korostamisen sijaan asumisen 
yhteisöllisyys ja kohtuuhintaisuus ovat keskeisiä tekijöitä opiskelija-asuntojen suunnittelussa. 
Opiskelija-asuntoja tarvitaan Lappeenrannan keskusta-alueelle kuin Skinnarilaan. 

Kaupunkisuunnittelun vastine: 

a) Kiitämme lausunnostanne. Merkitään tiedoksi. 

b) Opiskelijamäärien kehittyminen ja kansainvälistyminen: 

Kaupunki tunnistaa opiskelijoiden merkityksen asukasmäärän kehityksessä ja vetovoimassa. 
Myös opiskelijamäärän kasvu on tiedossa ja koetaan positiivisena voimavarana. Lausunnossa 
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annettiin täsmällistä ja tärkeää tietoa Lappeenrannan kampuksen kansainvälistymisestä. Opis-
kelijamäärät on lisätty lausunnossa esitetyssä muodossa ohjelman lähtökohtiin. 

c) Opiskelijaprofiilin muutos: 

Muutos opiskelijaprofiilissa on tiedostettu asuntopoliittisen ohjelman aikana käydyssä sidos-
ryhmäyhteistyössä. Kaupunki pyrkii myös tukemaan opiskelijoiden työllistymistä ja kaupunkiin 
jäämistä. Työllistyminen liittyy kuitenkin elinkeinopolitiikkaan, eikä siitä voida osoittaa suoria 
toimenpiteitä asuntopoliittisessa ohjelmassa. Kaupunki on kuitenkin mm. ottanut käyttöön kan-
sainvälisyyssetelin, jolla kansainvälisten opiskelijoiden työllistymistä yritetään parantaa. Li-
säksi ohjelman toimenpiteenä on kirjattu, että selvitämme tarkemmin valmistuvien opiskelijoi-
den asumispreferenssejä, jotta voimme vastata erilaisiin asumiseen liittyviin tarpeisiin. Työllis-
tyminen vaikuttaa alueelle jäämiseen ja sen vuoksi kaupunki myös tukee yritystoimintaa ja in-
novaatioita. 

d) Opiskelija-asumisen tarpeen kasvu on tiedostettu ohjelman tavoitteenasettelussa. Huomioita-
vaa on, että suuri osa opiskelijoista asuu Lappeenrannan opiskelija-asuntosäätiön asunnoissa, 
mutta merkittävä osa löytää myös asunnon Lappeenrannan Asuntopalvelun tai yksityisten 
vuokramarkkinoiden kautta. 

e) Tulevien vuosien asuntotuotanto ja opiskelija-asunnot 

Uusien opiskelija-asuntojen tavoitemäärä on ilmoitettu sosiaalisesti kestävän asumisen tee-
man yhteydessä opiskelijoita koskevien toimenpiteiden alla. Kyseessä ei ole kaupungin oma 
toimenpide, vaan toimenpiteestä vastaa LOAS. Tämän vuoksi ohjelman laadinnassa harkittiin 
kyseisen toimenpiteen ja tavoitemäärän jättämistä kokonaan toimenpiteiden ulkopuolelle. Näh-
tiin kuitenkin tärkeänä, että se kirjataan ohjelman toimenpiteisiin, sillä opiskelija-asuminen koe-
taan erittäin tärkeäksi kaupungin tulevaisuuden kannalta. Saimme LOASin suostumuksen ky-
seisten lukujen julkaisemiseksi. Tulevien vuosien asuntotuotanto -teeman päätarkoituksena on 
antaa yleiskuva koko kaupunkia koskevan asuntotuotannon ja kaavoituksen tavoitemääristä. 
Siinä ei pureuduta opiskelija-asumiseen tai muuhunkaan erityisasumiseen, jotka käsitellään 
ohjelmassa myöhemmin. Koko kaupungin tavoiteluvut kuitenkin vaikuttavat myös opiskelijoi-
den asumiseen, sillä iso osa opiskelijoista asuu vapaarahoitteisissa asunnoissa, yleensä vuok-
ralla. Se, että valtaosa uudesta asuntorakentamisesta tulee olemaan kerrostaloasuntoja ja 
suuntautuu keskustaan, tukee myös opiskelijoiden asumista. Lisäksi asumisen painopistealu-
eista Kampus, Sammonlahti ja Kourula sijaitsevat opiskelijoiden kannalta hyvällä sijainnilla lä-
hellä kampusta hyvien liikenneyhteyksien päässä. Näillä alueilla tuetaan lisä- ja täydennysra-
kentamista sekä nykyisten kerrostaloyhtiöiden laajennuksia ja perusparannuksia. Lisä- ja täy-
dennysrakentamiseen kehitetään kannustinjärjestelmää, jonka avulla voidaan alueelle saada 
asuntoja myös opiskelijoille hyvillä sijainneilla. Tulevien vuosien asuntotuotantoa käsittelevään 
osioon on täsmennetty tieto, että kyse on koko kaupunkia koskevista tavoitteista. 

f) Pula opiskelija-asunnoista ja yhteistyön kehittäminen 

Tiedostamme haasteet liittyen opiskelija-asuntojen riittävyyteen. Ohjelmassa todetaankin, että 
yksiöiden kysyntä on paljon tarjontaa suurempaa, ja että opiskelijoita asuu paljon myös vuok-
ralla yksityisillä. Heikko valtiontalouden tilanne ja opiskelija-asumiseen kohdistuneet leikkauk-
set tekevät tilanteesta haastavan. Jatkossa pitäisi kehittää uusia tapoja rahoittaa edullisten 
opiskelija-asuntojen rakentaminen, jos siihen ei saada riittävästi valtion tukea. Varsinkin 
LOASin, Asuntopalvelun ja Lappeenrannan kaupungin päätöksentekijöiden välinen yhteistyö 
korostuu. Yhteistyötä tehdään jo paljon, mutta uusien rahoitus- ja yhteistyökeinojen selvittämi-
nen on tarpeellista. 

Lisäämme yhteistyön merkityksestä kertovan toimenpiteen ohjelmaan. On tärkeää myös kes-
kustella mahdollisuuksista muuttaa Asuntopalvelun asuntoja opiskelija-asunnoiksi. Tällaisia 
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asuntoja onkin jo parhaillaan tekeillä Sammonlahdessa, jossa Asuntopalvelu muuttaa asuin-
kerrostalonsa asuntoja opiskelijakäyttöön. Suunnitelmissa on muuttaa 14 asuntoa 28 solu-
asunnoksi syksyksi 2025 osoitteessa Liesharjunkatu 11. 

LOASin tietojen mukaan opiskelijoiden soluasuntoja on ollut välillä melko paljonkin tyhjillään, 
mutta kansainvälisten opiskelijoiden määrän kasvu on nostanut niiden käyttöastetta. Suurin 
pula kysyntään nähden kohdistuu yksiöihin, mutta myös soluasumista ja yhteisöllistä asumista 
kehitetään jatkossakin. Kaavoituksella tuemme myös LOASin uusien kohteiden toteuttamista 
ja nykyisten kohteiden täydennys- ja lisärakentamista.  

g) Asuntotarpeet, asumisväljyys ja sijainti 

Kaupunki tiedostaa, että opiskelijat eivät ole yhtenäinen ryhmä ja myös opiskelijoille tulee olla 
tarjolla erilaisia asumisratkaisuita. Kaupunki on tiedostanut, että yli 30 kerrosneliön kokoisten 
opiskelija-asuntojen rakentaminen ei ole yleensä suurissa määrin järkevää, vaan tärkeämpää 
on kohteiden sijainti, riittävyys ja kohtuuhintaisuus. Sen vuoksi käytimme ohjelmassa muotoi-
lua ”normaalien yksiöiden tuotannossa pitäisi välttää liian pienten yksiöiden rakentamista”, 
joka poistaa opiskelija-asumisen pois tästä määrittelystä. Määritys ei siis koske opiskelija-asu-
mista tai muuta erityisasumista. Myös yhteisöllisen asumisen ja solu- sekä perheasuntojen 
säilyminen opiskelija-asumisen muotoina tulee huomioida jatkossakin. LOAS on huomannut 
muutoksen opiskelijoiden kiinnostuksessa ja asukasprofiilissa.  

Opiskelija-asumista tullaan sijoittamaan jatkossa niin keskustaan kuin Skinnarilaankin. Kam-
puksen ja sen välittömässä läheisyydessä olevat alueet pidetään jatkossakin pääasiassa opis-
kelijoiden asumiskäytössä. Nykyinen kampusalueen asemakaava mahdollistaa, että alueelle 
voi sijoittaa opetus- ja tutkimustiloja, ympäristöhäiriötä aiheuttamattomia tuotantotiloja ja toi-
mistotiloja sekä näiden lisäksi asumista ja liiketiloja yhteensä enintään 25 % rakennusoikeu-
desta. Tämä mahdollistaa uusien opiskelija-asumisen kohteiden sijoittumisen kampusalueelle. 

 

9. Etelä-Karjalan työllisyysalue, Maahanmuutto ja kotoutuminen – tiimi 

a) Lappeenrannan asuntopoliittisessa ohjelmassa on hyvin huomioitu vieraskielisen väestön 

määrä ja kasvu. 

b) Vieraskielinen väestö koostuu monenlaisiin kieliryhmiin kuuluvista eri ikäisistä ihmisistä. Myös 

maahan muuton syyt vaihtelevat. Osa henkilöistä asuu alueella lyhyen aikaa, osalle kaupunki 

muodostuu uudeksi pysyväksi kotikaupungiksi. On tärkeää, että uudet tulijat voivat kokea ole-

vansa lappeenrantalaisia ja osallisia uudessa kotikaupungissa. 

c) Asumisen opastus ja neuvonta voi olla osalle henkilöistä erityisen tarpeellista. Erityisesti kovin 

erilaisista maista ja kulttuureista tuleville suomalaisen asumisen säännöt ja tavat voivat poi-

keta suuresti kotimaan toiminnasta.  

Myös asumiseen liittyvien tukimateriaalien sekä viestinnän monikielisyys sekä selkosuomen 

käyttö on tärkeä huomioida. 

Kaupunkisuunnittelun vastine: 

a) Merkitään tiedoksi. 

b) Maahanmuuttajien monimuotoisuus tuodaan esiin ohjelmassa. Merkitään tiedoksi. 

c) Asumisen opastukseen, neuvontaan sekä tukimateriaaliin liittyvät huomiot toimitetaan Lap-
peenrannan Asuntopalvelulle, joka on pääasiallinen kaupungin vuokra-asumista tarjoava taho.  
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10. Maaomaisuuden hallinta 

Asuntopoliittisessa ohjelmassa linjataan asumisen pitkäjänteisen kehittämisen tavoitteet koko 
kaupungin alueelle. Asuntopoliittisen ohjelman taustatutkimukset, selvitykset ja haastattelut on 
tehty laajasti ja kattavasti. Koska asuntopoliittinen ohjelma yhdessä maapoliittisen ohjelman 
kanssa tukee päätöksiä maankäytöstä sekä tonttien luovutuksesta, tulisi näiden kahden ohjel-
man päivitykset tehdä mahdollisuuksien mukaan samanaikaisesti. Maaomaisuuden hallinnalla 
ei ole muuta huomautettavaa asuntopoliittiseen ohjelmaan. 

Kaupunkisuunnittelun vastine: 

Päivitykset pyritään toteuttamaan maapoliittisen ohjelman kanssa saman aikaisesti. Asiasta on 
tehty lisäys lähtötietoraporttiin.  

 

11. Kadut ja ympäristö 

Ei huomautettavaa. 

Kaupunkisuunnittelun vastine: Merkitään tiedoksi. 

 

12. Vammaisneuvosto 

a) Suomessa on ollut jo pitkään "muotina" yhdyskuntarakenteen tiivistäminen, joissa on ilmennyt 
liika tiivistämisen tuomia ongelmia, samalla tiellä Lappeenrantakin on, varsinkin ydinkeskus-
tassa esimerkkinä Valtakatu 42:n rakennushanke ei saanut ARA:n korkotukilainoitusta. 

Liika tiivistäminen vaatii kalliita ratkaisuja rakentamisvaiheissa ja jatkossa vaikeimpia korjata, 
isot rakennukset vaativat ympärilleen paljon tilaa, päivittäisiä huoltokustannuksia kuten lumi ja 
muu puhtaanapito. Lisäksi tulee muun muassa liikenne saavutettavuus ongelmia. Pelastuslai-
toksen pahimmillaan on mahdotonta päästä ajoissa ahtaisiin ja korkeisiin rakennuskohteisiin. 

Kallis rakentaminen lisää yhdyskuntien eriytymiseen asukkaiden varallisuuden mukaan, mikä 
tuo sosiaalisia ongelmia, esimerkiksi keskustassa on varakkaita eläkeläisiä enemmistönä. 

b) Lähiviheralueita tulee myös säästää ainakin pienimuotoisina, ne muodostavat asukkaille päi-
vittäisiä virkistysmahdollisuuksia. Liika tiivistäminen vaikeuttaa erityisesti toimintarajoitteisten 
mahdollisuuksia toimia omatoimisesti. 

c) Esteettömyys on todella tärkeä asia ja todellakin huomioitava monien käyttäjäryhmien ja toi-
mintojen kannalta aina suunnittelussa ja rakentamisessa. 

Asuntopoliittisessa ohjelmassa se näkyy erityisesti sosiaalisesti kestävän asumisen osiossa, 
jossa korostetaan myös asuinalueiden kuin myös yksittäisten talojen esteettömyysparannuk-
sia, jotka nostavat asuntojen haluttavuutta ja monikäyttöisyyttä.  

Nostamme esteettömyyttä näkyviin myös asumisen laadussa ja asumistyytyväisyyden sekä 
yhdyskuntarakenteen tiivistäminen ja asuntorakentamisen painopistealueet -osioissa. 

Uudisrakentamista ohjaa rakentamislaki ja asetukset, joiden nojalla kaikki uusi julkinen ja ker-
rostalo- sekä rivitalorakentaminen tulee olla esteetöntä. Toki kokemusasiantuntijoita kannat-
taisi käyttää myös rakennussuunnittelussa huomattavasti nykyistä enemmän! Vammaisneu-
vosto kokee tärkeänä, että myös olemassa olevaa rakennuskantaa korjattaisiin ja tehtäisiin 
esteettömyysparannuksia. Meillä on kaupungissa paljon muun muassa hissittömiä kerrosta-
loja, joiden esteettömyysparannukset olisivat todella tärkeitä asumisen kannalta. Niistä hyötyi-
sivät kaikki ihmisryhmät. 
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Kaupunkisuunnittelun vastine: 

a) Kaupunkirakenteen tiivistäminen ja maankäytön tehostaminen vaatii varsinkin tiiviissä kaupun-
kikeskustassa kompromisseja. Keskustamaisilla alueilla tämä voi tarkoittaa myös esimerkiksi 
katujen ja pihatilojen ylläpidolle kalliimpia kustannuksia. Kokonaisuutena tiivistäminen tuo kui-
tenkin monenlaisia hyötyjä, kuten lisää käyttäjiä olemassa oleville palveluille, tehokkuutta jo 
rakennettuun kaupunkirakenteeseen ja infrastruktuuriin sekä energiatehokkuutta ja mahdollis-
taa liikkumisen ekologisin kulkutavoin. Kuitenkin aina niin kaavoituksessa kuin rakentamisessa 
huomioidaan ihmisten turvallisuus ja toteutusmahdollisuuksien, kuten pelastusteiden realisti-
suus. Kaupungin pinnanmuodot Saimaalle laskevine jyrkkine rinteineen tuovat lisähaasteita 
niin rakentamiseen kuin esteettömyyden huomiointiin. Kuitenkin uudisrakennuksilla voidaan 
myös helpottaa kulkua vaikeissa paikoissa, kun rakennuksiin rakennetaan uusia hissejä ja ym-
päristön esteettömyyttä parannetaan uudisrakentamisen normien mukaiseksi. 

Ohjelman laadinnan yhteydessä eri asuinalueiden asukasrakennetta on tutkittu tarkasti. Huo-
miota on kiinnitetty siihen, että tietyt alueet näyttäytyvät keskimäärin sosioekonomisesti muuta 
kaupunkia huonommilta tai paremmilta alueilta. Keskustan on havaittu näyttäytyvän keskimää-
rin nk. hyväosaisten asuinalueena. Jotta ihmisryhmiä saadaan sekoitettua, on tärkeää huoleh-
tia siitä, että myös keskustasta löytyy edullisempaa asumista. Tämän vuoksi Asuntopoliitti-
sessa ohjelmassa on linjattu, että selvitämme Lappeenrannan Asuntopalvelun kanssa keinoja 
lisätä kaupungin vuokra-asumista erityisesti keskustassa ja keskustan kehällä. Keskustaan tai 
keskustan kehälle kaavoitamme vuokra-asumista mahdollistavia tontteja, joista vähintään yh-
den tulisi olla valmis kohtuuhintaisena vuokrakohteena vuoteen 2030 mennessä. Tämä tavoite 
sisältää myös peruskorjaukset ja lisärakentamisen nykyisillä tonteilla. 

Lisäksi toimenpiteissä on linjattu, että tuemme Lappeenrannan asuntopalvelun kohteiden lisä- 
ja täydennysrakennushankkeita, jotta saisimme tuettua asumista lähelle nykyisiä palveluita. 

Ohjelmassa on myös linjattu, että kaavoitamme pienehköjä kaupunkimaisia ja tiiviitä pientalo-
tontteja, joiden tonttitehokkuus on suuri, ns. keskustan kehälle ja tehokkaalle joukkoliikenteen 
vyöhykkeelle, jotta saamme muodostettua kohtuuhintaista pientaloasumista palveluiden lähei-
syyteen. Lisäksi kehitämme kaavoituksessa sosiaalisten vaikutusten arviointia. Alueiden asu-
kasrakenne pyritään huomioimaan entistä paremmin kaavoituksessa. Seuraamme myös sään-
nöllisesti alueiden väestörakennetta ja sosioekonomisia mittareita. Pyrimme siihen, että koh-
tuuhintainen vuokra-asuntotuotanto jakaantuu mahdollisimman tasapainoisesti eri puolille kau-
punkia hyvien joukkoliikenneyhteyksien ja palveluiden äärelle.  

Lisäksi linjauksella tukea yhteiskäyttöautojen osuutta osana liikennejärjestelmää, on pyritty 
mahdollistamaan myös halvempaa rakentamista, kun tiiviissä kaupunkiympäristössä ei tarvitse 
rakentaa suurta määrää kalliita autopaikkoja. Asumisen hintakehitykseen vaikutetaan myös 
monipuolisella tonttitarjonnalla.  

b) Asuntopoliittista ohjelmaa varten tehdyissä tarkasteluissa tutkittiin viheralueiden läheisyyttä 
suhteessa asutukseen ja sen todettiin olevan hyvällä tasolla kaikkialla kaupungissa. Asuntopo-
liittisessa ohjelmassa luonto- ja virkistysarvojen merkitystä niin ihmisten, luonnon kuin ilmas-
tonmuutoksen ja siihen sopeutumisen kannalta on korostettu useissa kohdissa. Myös toimen-
piteissä on useita erilaisia toimenpiteitä niiden huomioimiseksi. Toimenpiteinä on mainittu 
mm., että pidämme huolta kaikille saavutettavista ja ilmaisista vapaa-ajanviettomahdollisuuk-
sista, kuten viherverkostoista ja ulkoilureiteistä. Lisäksi on linjattu, että turvaamme viheryhtey-
det ja -verkostot yleiskaavoituksella. Riittävä viheralueiden säilyttäminen otetaan aina huomi-
oon täydennysrakentamisessa. Lisäksi toimenpiteenä on mainittu viherkertoimen kehittämi-
nen, jolla voidaan vaikuttaa myös kaupunkiympäristön viherryttämiseen ja ekologisten yhteyk-
sien vahvistamiseen. Toki paikallisesti jossain kohdin viheralueet saattavat pienentyä, mutta 
jokaisella kaupunkilaisella tulee olla jatkossakin kodin lähellä virkistäytymiseen riittävä viher-
alue. 
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c) Esteettömyys on todella tärkeä asia monien eri käyttäjäryhmien osalta ja asuntopoliittisessa 
ohjelmassa se on nostettu esiin useissa eri kohdissa. Kokemusasiantuntijoiden käyttö myös 
rakennussuunnittelussa olisi todella arvokasta ja tärkeää myös Kaupunkisuunnittelun mielestä. 
Asuntopoliittisen ohjelman yksi suuri teema on saada yksityiset kiinteistönomistajat, eli erityi-
sesti jo olemassa olevat asunto-osakeyhtiöt, mukaan kannustimin lisä- ja täydennysrakentami-
seen. Tämä olisi nimenomaan myös esteettömyysparannusten kannalta oleellista. Siksi ohjel-
massa on linjattu, että kehitämme kannustinjärjestelmän luomista lisä- ja täydennysrakentami-
seen, jotta myös esteettömyysparannuksia saataisiin isommassa määrin käyntiin. Mahdollis-
taaksemme mahdollisimman monen lappeenrantalaisen arjen helppouden, kaavoittamalla li-
sää asumista olemassa olevien palveluiden ja kestävien liikkumismuotojen läheisyyteen. 
Näillä alueilla mahdollistamme kaavoittamalla ja kannustamme myös yksityisten taloyhtiöiden 
lisä- ja täydennysrakentamista sekä asumis- ja esteettömyysparannuksia. Lisäksi Asuntopal-
velu arvioi jokaisen peruskorjauksen toteuttamisen yhteydessä kohteen esteettömyysparan-
nuksien mahdollisuutta. Jatkossa ohjelman linjausten mukaan, kaupunki voi myös omistamil-
laan maa-alueilla käynnistää kaavamuutoksia rakennetuille asuinalueille, kun tonttien käyttö-
tarkoitus muuttuu tai aluetehokkuutta halutaan nostaa. Näin kaupungin omistamille maille saa-
daan käynnistettyä täydennysrakentamishankkeita ja sitä kautta myös esteettömyysparannuk-
sia. Täydennysrakentamisessa tarkastelemme kutakin hanketta omana kokonaisuutenaan alu-
een ja tontin lähtökohdista. Seuraamme myös hissittömien kerrostalojen määrää, jotta nä-
emme, saammeko vähennettyä niiden määrää. 

 

13. Vanhusneuvosto 

a) Ohjelmassa on paljon hyvää, tämä kaupunkirakentamisen tiivistäminen on hyvä asia, jos sillä 
tarkoitetaan tämän takavuosien hölmön rypälekaupungin suunnittelua, jossa asutus on hajau-
tettu kauas keskustasta. Tulevaisuus on asunnot lähellä palveluita, julkisen liikenteen helposti 
saavutettavissa, tai kävelymatkan päässä. 

b) Kaupunkirakentamisen yksi tulevaisuuden tärkeimmistä haasteista on kaupunkien lämpötilan 
alentaminen kesäisin, koska nyt vaikuttaa siltä, että ilmasto tulee lämpiämään. Tämä viilentä-
minen saadaan aikaan riittävällä viherrakentamisella, eli kaupunkien puustoa ja puistoalueita 
on lisättävä, olisi kiinnitettävä huomio siihen, että aikaisemmin tehtyjä ratkaisuja puisto ja vi-
heralueiden pirstaloimista ei jatketa, vaan luodaan yhtenäisiä viheralueita, eikä tiiviillä rakenta-
misella tarkoiteta vieri vieressä olevia suuria betonitaloja asfalttipihoineen. 

c) Jotta nykyiset pientaloalueet, jotka ovat keskustan läheisyydessä saadaan pysymään vetovoi-
maisena lapsiperheille, on kiinnitettävä huomiota siihen, että alueilla toimivat alakoulut säilyvät 
jatkossakin, eikä pyritä lopettamaan olemattoman säästön vuoksi. Jos koulu on vain yksi rau-
haton ylikuormitettu koulu keskustassa, niin on järjestettävä kaikille lapsille koulukuljetus, on 
kohtuutonta vaatia työssä olevia vanhempia kuljettamaan lapsiaan tai pistää pienet lapset kul-
kemaan pitkiä koulumatkoja, kun bussiyhteydet ovat tosi kehnoja ja tiet turvattomia. 

d) Rakentamisessa ja suunnittelussa on myös huomioitava kaiken ikäisten mahdollisuus urhei-
luun ja liikuntaan omatoimisesti ilmaiseksi, tai pienellä maksulla ilman että tarvitsee kuulua jä-
senenä johonkin seuraan tai liikuntakeskukseen. 

e) Suunnittelussa mainitaan monesti väestön vanheneminen, mutta kevyenliikenteen reitit ja ka-
tujen kunnossapito ei saa suurta huomiota, vaikka huono hoito saa aikaan paljon kalliita tapa-
turmia. Tulevaisuuden talvet voivat tulevaisuudessa olla sään suhteen kovinkin vaihtelevia, 
jotka tuovat tullessaan aikaisemmista talvista poikkeavan liukkauden kulkuväylille. Tähän ei 
vielä ole kiinnitetty tarpeeksi huomiota, joten kaupunkisuunnittelussa olisi myös huomioitava 
turvallinen ja esteetön kulkeminen. 
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f) Kohta Sosiaalisesti kestävä asuminen ja alakohta Ikääntyminen, vanhusneuvosto ehdottaa 
lisättäväksi: 

1) • Huomioidaan Ekhvan strategiset tavoitteet ikääntyneiden palveluiden suunnittelussa 

2) • Kehitetään ikääntyneiden asumisen uusia konsepteja yhteistyössä hyvinvointialueen ja 
paikallisten palvelutuottajien kanssa. 

Kaupunkisuunnittelun vastine: 

a) Ohjelman lähtökohta on mahdollistaa asuminen olemassa olevien palveluiden läheisyydessä 
mahdollisimman monelle kaupunkilaiselle. Merkitään tiedoksi. 

b) Ilmastonmuutoksen vaikutuksia ja siihen sopeutumista on pohdittu mm. asumisen ekologisuu-
teen liittyvässä osiossa. Kaupungin viheralueiden lisääminen olemassa olevan kaupunkiraken-
teen sekaan, jo valmiiksi tiiviisti rakennetuilla alueilla, voi olla suuremmassa mittakaavassa 
hankalaa. Toimenpiteissä on kuitenkin mainittu mm., että kehitämme viherkerrointa, joka on 
tarkoituksena ottaa käyttöön asemakaavoituksessa. Viherkertoimen avulla on mahdollista 
saada lisättyä kaupunkivihreää niin tontti- kuin katualueillekin. Kaavamääräyksin voidaan vai-
kuttaa myös alueiden viherryttämiseen ja lajien säilymiseen. Lisäksi ohjelmassa on todettu, 
että viheralueverkostosta pidetään huolta, joka tarkoittaa, että niiden pirstaloitumista pyritään 
välttämään ja viherkokonaisuuden huomioiminen on kiinteä osa kaupunkisuunnittelua.  

c) Ohjelman yksi keskeinen lähtökohta on ollut nykyisten palveluiden tukeminen kaavoituksen 
keinoin. Koulujen ja muiden palveluiden sijainti otetaan huomioon asumisen suunnittelussa ja 
uusien tonttien kaavoittamisessa. Ohjelmaan on kirjattu toimenpiteeksi: ”Kaavoitamme moni-
puolisesti erilaisia asumisen tontteja perheasumista varten eri puolille kaupunkia palveluiden, 
varsinkin koulujen, lähelle.” Näin pyritään siihen, että mahdollisimman moni lapsiperhe pystyy 
löytämään asunnon läheltä kouluja ja samalla autokuljetusten tarve vähenee.  

d) Ohjelmassa on pidetty tärkeänä, että kaikille on mahdollisuus ilmaisiin ja saavutettaviin harras-
tuksiin. Tähän liittyy niin viher- ja virkistysverkostokokonaisuus ja olemassa olevat palvelut 
kouluineen ja ulkoliikuntapaikkoineen. Asuntopoliittisen ohjelman yksi lähtökohta on sijoittaa 
uutta asutusta siten, että se tukeutuu olemassa oleviin palveluihin ja tukee näin myös nykyis-
ten palveluiden säilymistä, kun palvelut saavat uusia käyttäjiä. Ohjelmassa on myös mm. lin-
jattu, että pidämme huolta kaikille saavutettavista ja ilmaisista vapaa-ajanviettomahdollisuuk-
sista, kuten viherverkostoista ja ulkoilureiteistä. Lisäksi on linjattu, että turvaamme viheryhtey-
det ja -verkostot yleiskaavoituksella sekä turvaamme luonnon monimuotoisuuden ja tärkeiden 
luontokohteiden säilymisen. Riittävä viheralueiden säilyttäminen otetaan aina huomioon täy-
dennysrakentamisessa. Lisäksi on linjattu, että huomioimme asemakaavoituksessa laaduk-
kaan viherympäristön, virkistysalueiden saavutettavuuden sekä yhtenäiset ulkoilureitistöt. 

e) Kaupunkikehityksen toimialalla on tiedostettu katujen ylläpitoon liittyvät ongelmat, joihin etsi-
tään aktiivisesti ratkaisuja. Asia on tärkeä monien eri käyttäjäryhmien kannalta, mutta tässä 
strategisessa ohjelmassa ei kuitenkaan oteta kantaa katujen kunnossapitoon. Asuntopoliitti-
nen ohjelma on kuitenkin linjannut ikääntyvän väestön toimintakyvyn ylläpitämisen ja kotona 
asumisen mahdollistamisen vuoksi, että kiinnitämme erityistä huomiota esteettömyyteen uusia 
kulkuväyliä ja toimintoja suunnitellessamme. Lisäämme penkkien ja levähdyspaikkojen mää-
rää asuinalueilla, jotta iäkkäiden ihmisten on helpompi liikkua asuinalueillaan.  

Tällä hetkellä Kadut ja ympäristö vastuualue suunnittelee ohjelmassa mainittua hyvinvointireit-
tiä keskustan eteläpuolelle Peltolaan, jossa asuu suurin keskittymä yli 80-vuotiaita Lappeen-
rannassa. Hyvinvointireitillä yhdistettäisiin asuminen, IsoKristiinan palvelut ja ikääntyneiden 
suosima Louhenpuisto. Reitin ajatus on mahdollistaa ja kannustaa omatoiminen liikkuminen ja 
toimintakyvyn ylläpitäminen niin iäkkäille, liikuntarajoitteisille, kuin lasten kanssa liikkuville, 
mutta myös kaikille muille kaupunkilaisille. Reitillä on myös mahdollista kohdata eri ikäisiä kau-
punkilaisia ja olla vuorovaikutuksessa muiden kanssa. 
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f) 1)  Ohjelmaan on ikääntyneitä koskeviin toimenpiteisiin lisätty kohta: Huomioimme hyvinvointi-
alueen strategiset tavoitteet ikääntyneiden palveluiden suunnittelussa. 

2) Esitetty kohta on muutettu muotoon: Kehitämme ikääntyneiden asumisen uusia konsepteja 
yhteistyössä Etelä-Karjalan hyvinvointialueen ja muiden palveluntuottajien kanssa. 

 

14. Lasten ja nuorten lautakunta 

Lappeenrannan kaupunginvaltuusto teki vuonna 2024 palveluverkkopäätöksen, jossa linjattiin las-
ten ja nuorten palvelujen alueellista sijoittumista. Päätöstä tarkennetaan parin vuoden päästä. Pal-
veluverkkopäätös perustuu lasten määrän kehitykseen eri alueilla. Päätöksenteon yhteydessä 
otettiin kantaa muun muassa lasten ja nuorten omaehtoiseen liikkumiseen ja erilaisiin piha- ja ur-
heilualueisiin, joiden toivotaan säilyvän myös alueilla, joissa koulu tai päiväkoti lakkaa. Mainituilla 
lapsia aktivoivilla alueilla ja puitteilla on tärkeä merkitys, koska lasten ja nuorten liikkumisen vähäi-
syys voi vaikuttaa jo arjesta selviytymiseen ja jaksamiseen. Liikkumisen edellytyksiä tukee myös 
hyvät kevyen liikenteen väylät. 

a) Lasten ja nuorten lautakunta toteaa, että myös asumisen kehittämisessä perheiden sekä las-
ten ja nuorten hyvinvointi on keskeinen asia. Asuntopolitiikan tulee monipuolisesti vastata lap-
siperheiden toiveisiin, jotta Lappeenranta on perheillä hyvä paikka asua. Tonttien luovuttami-
nen kannattaa kohdentaa niille alueille, joissa on varsin uudet lasten ja nuorten palvelujen 
puitteet.  

b) Lasten ja nuorten näkökulma on myös tunnistettava ja huomioitava. Tämä edellyttää lasten ja 
nuorten kuulemista muutoksen tai kehittämisen kohteena olevalta alueelta tai laajemmin lapsi-
parlamentin ja nuorisovaltuuston kuulemista tilanteeseen soveltuvalla tavalla. 

Kaupunkisuunnittelun vastine:  

a) Lapsiperheet on tunnistettu tärkeäksi kohderyhmäksi asuntopoliittisen ohjelman ja Lappeen-
rannan elinvoiman ja tulevaisuuden kannalta. Lapsiperheille onkin sosiaalisesti kestävän asu-
misen osiossa oma alaotsikkonsa, jossa korostetaan mm. sitä, että uusien perheasuntojen 
kaavoittaminen ja rakentumisen mahdollistuminen kohdennettaisiin nimenomaan lähelle nykyi-
siä palveluita, varsinkin kouluja. Kantaa on otettu myös edullisempien perheasuntojen muo-
dostumiseen palveluitten äärelle ja pienimittakaavaisten asuntojen rakentumiseen kerrostalo-
valtaisten aluekeskusten alueille, sillä pienimittakaavaiseen rakentamiseen syntyy luontevasti 
perheasuntoja. Samalla monipuolistaen aluekeskusten asukasrakennetta. Myös keskustaan ja 
keskustan kehälle on saatava perheasuntoja ja siitäkin on tehty linjauksia.  
 
Jo rakentuneilla vanhemmilla alueilla olisi tärkeää, että asuntoja saataisiin kiertoon ja myyntiin 
sekä alueille uusia lapsiperheitä, sillä monien lähellä kouluja sijaitsevien alueiden asukasra-
kenne on varsin iäkästä ja asukasluku on laskenut. Tämän vuoksi ohjelmassa on toimenpi-
teenä linjattu, että pyrimme kehittämään keinoja tyhjien, vajaakäyttöisten tai käyttämättömien 
kiinteistöjen saamiseksi hyötykäyttöön. Käytämme hyödyksi tässä mm. maapoliittisen ohjel-
man mahdollisuuksia. Keinoja testataan niin haja-asutusalueilla kuin asemakaava-alueillakin. 
Erityisesti kiinnitämme huomiota olemassa olevan infrastruktuurin läheisyydessä oleviin kiin-
teistöihin. Ja palveluverkko on osa tätä tarkastelua. 
 
Lisä- ja täydennysrakentaminen painottuu painopistealueille. Näillä alueilla pyrimme tukemaan 
olemassa olevia päiväkotikouluja etsimällä uusia asuinrakentamiseen soveltuvia tonttipaikkoja 
nykyisen rakenteen sisältä tai välittömästä läheisyydestä. Kerrostaloyhtiöiden kannustaminen 
ja kannustinjärjestelmän luominen lisä- ja täydennysrakentamiseen painopistealueilla edesaut-
taa alueiden turvallisuuden ja esteettömyyden parannuksia, josta hyötyvät myös lapsiperheet. 
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Samassa yhteydessä saadaan muodostettua uusia perheille soveltuvia asuntoja nykyisen ra-
kenteen sisään. Painopistealueet sijoittuvat hyvin suhteessa palveluverkkouudistuksen koului-
hin ja palveluverkkouudistuksen jälkeen olevien koulujen sijoittumista onkin tutkittu asuntopo-
liittisen ohjelman lähtökohtana ja myös seurannan välineenä.  
 
Myös kohtuuhintaisesta asumisesta on useita erilaisia linjauksia, joista yksi oleellisin on, että 
kohtuuhintaista asumista pyritään saamaan keskustaan tai keskustan kehälle. Pyrimme edis-
tämään myös isompien tuettujen vuokra-asuntojen rakentumista eri puolille kaupunkia, jotta 
myös perheille on saatavilla kohtuuhintaista asumista. Tarvittaessa ohjaamme huoneistoja-
kaumaa asemakaavamääräyksin. 
 
Sosiaalisesti kestävän asumisen osiossa lapset ja nuoret on nostettu seurantaan ja seu-
raamme jatkossa 0-15-vuotiaiden sekä kaikkien asukkaiden määrää 1000 m etäisyydellä kou-
luista. Tarkastelussa on mukana kaupungin omistamat peruskoulut, jotka jatkavat toimin-
taansa vuoden 2024 palveluverkkouudistuksen jälkeen. Lisäksi olemme hankkineet kaavoituk-
selle koulujen kävelymatkavyöhykeaineiston, jota käytetään koulukuljetusten suunnittelussa. 
Sen avulla voimme tarkastella lasten ja nuorten koulumatkoja ja näiden alueiden sisään jää-
vien alueiden maankäyttöä ja maankäytön tehostamista perheasumisen kannalta. 
 

b) Olemme pyrkineet tuomaan esiin sekä kaupunkisuunnittelussa yleensä, mutta myös asunto-
poliittisessa ohjelmassa lasten tärkeyttä kaupungin tulevaisuuden voimavarana. Ohjelmaan on 
linjattu keinoja mm. lasten huomiointiin aluesuunnittelussa, heidän rooliaan osana yhteiskun-
taa ja vaikuttamista. Toimenpiteinä on mm. linjattu, että teemme kaavoituksen tueksi tarvitta-
essa lapsivaikutusten arviointeja, joissa hyödynnämme mm. alueiden kouluja ja päiväkoteja, 
jotta erilaiset lapset tulevat kuulluiksi. Lisäksi seuraamme lasten ja nuorten määrän kehitystä 
ja selvitämme heidän asumistoiveitaan. Kehitämme myös ilmaisia ajanviettopaikkoja lapsille ja 
nuorille, ottaen huomioon heidän toiveensa. 
 
Seuraamme säännöllisesti alueiden väestörakennetta ja sosioekonomisia mittareita. 
Huomioimme asemakaavoituksessa laadukkaan viherympäristön, virkistysalueiden saavutet-
tavuuden sekä yhtenäiset ulkoilureitistöt. Riittävä viheralueiden säilyttäminen otetaan aina 
huomioon täydennysrakentamisessa. Pyöräilyn ja jalankulun edellytyksiä parannetaan kaikille 
asukasryhmille ottamalla huomioon verkoston toimivuus ja esteettömyys.  

 

15. Lappeenrannan nuorisovaltuusto 

Nuorisovaltuusto näkee asuntopoliittisen ohjelman hyvin suunniteltuna, ja kannattaa sitä ilomielin. 

Kaupunkisuunnittelun vastine:  

Merkitään tiedoksi 

 

16.  Keskustan alueraati 

Keskustan alueraadilla ei ole lausuttavaa asuntopoliittisesta ohjelmasta. 

Kaupunkisuunnittelun vastine: 

Merkitään tiedoksi. 

 



    20 (28) 

 

17.  Eteläinen alueraati 

Eteläisellä alueraadilla ei ole lausuttavaa asuntopoliittisesta ohjelmasta. 

Kaupunkisuunnittelun vastine: 

Merkitään tiedoksi. 

 

18.  Lappeen alueraati 

Haja-asutusalue tulisi ottaa paremmin huomioon, ei riitä, että yritetään pitää asuttuna. Kaikkia pal-
veluita ei pidä viedä pois maaseudulta – koulut etenkin säilytettävä, jotta perheet voivat asettua 
asumaan haja-asutusseudulle huoletta.  

Nykyinen geopoliittinen tilanne suorastaan vaatii, että rajaseutukin pidetään asuttuna.  Huoltovar-
muuden ylläpito vaatii elävän maaseudun.  

Kuntalaisille pitää oikeasti antaa mahdollisuus muuttaa maalle, tontteja tarjolle myös taajama-aluei-
den ulkopuolelle -> kaupungilla maita -> kaupunki voisi tehdä yhteistyötä tahojen kanssa joilla on 
maita maaseudulla (seurakuntayhtymä, Etelä-Karjalan koulutuskuntayhtymä, UPM Ym. ja näin 
saada tontteja/ asukkaita, ehkä uusiakin.  

Kaikki eivät kuitenkaan halua asua ekologisesti ja sosiaalisesti kestävästi kaupungin keskustassa 
ilman autoa, että saavutetaan hiilineutraalius vuonna 2030. 

Kaupunkisuunnittelun vastine: 

Haja-asutusalueiden asukasmäärä on vähentynyt voimakkaasti ja muuttoliike haja-asutusalueille 
on hyvin vähäistä. Sekä koko Suomessa, mutta myös Lappeenrannan asumisen muutoksessa, nä-
kyy vahvasti urbanisaatio ja asumisen suuntautuminen lähelle palveluita. Asuntopoliittisessa ohjel-
massa on tarkasteltu asumista myös maaseudulla osana laadukasta asumista ja huomioitu, että 
ihmisillä on monia erilaisia preferenssejä asumille. Tämän vuoksi, kuten myös geopoliittisen tilan-
teen ja huoltovarmuuden vuoksi, asuminen ja eläminen haja-asutusalueilla on turvattava jatkossa-
kin.  

Asuntopoliittisessa ohjelmassa käydään läpi tulevaisuuden asumisen suuria strategisia linjauksia. 
Tästä näkökulmasta haja-asutusalueiden asumisen rooli on vähäinen. On kuitenkin toivottavaa, 
että myös haja-asutusalueilla asutaan. Niille, ketkä haluavat muuttaa asumaan maaseudulle, turva-
taan siihen mahdollisuus yleiskaavoituksella ja lupamenettelyillä. Kaavoitusohjelmassa 2025–2027 
on mukana yleiskaavakohteena Lappeenrannan pienvesistöjen ja kylien osayleiskaava (osa-alu-
eet: Iitiä – Pulsa, Kasukkala – Vainikkala ja Joutseno), jonka tavoitteena on kylien elinvoimaisuu-
den tukeminen ja lupakäsittelyiden sujuvoittaminen. 

Huomioitavaa on myös, että ohjelmassa todetaan, että asumisen ekologisuus on paljon kiinni myös 
yksilön omista valinnoista ja myös haja-asutusalueilla pystytään elämään täysin ekologista elämää, 
jopa ekologisemmin kuin kaupungin keskustassa. Nämä asiat riippuvat yksilön omista valinnoista, 
joihin kaupunki ei voi suoraan vaikuttaa. 

Haja-asutusalueille rakentaminen perustuu yleensä maanomistusoloihin ja yleiskaavaan. Maan-
omistajilla on päätösvalta omien alueidensa myymisestä. Kaupunki pyrkii turvaamaan pienempien 
taajamien ja haja-asutusalueiden palveluiden säilymistä kysynnän ja mahdollisuuksien mukaan. 
Jos väestömäärän väheneminen jatkuu, vaikuttaa se myös suoraan palveluiden kannattavuuteen. 
Tonttitarjontaa ja olemassa olevia rakennuspaikkoja on maaseudulta löydettävissä ilman kaupun-
gin maanomistustakin. Kaupunki ei näe järkeväksi sitä, että kaupunkirakennetta lähdettäisiin enää 
nykyisestä laajentamaan ja tekemään merkittävää määrää investointeja mm. uuteen kunnallistek-
niikkaan ja infraan nykyisen kaupunkirakenteen ulkopuolelle.  
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19. LUT-yliopiston ylioppilaskunta 

Dia 4, Lainaus:  

“Asuinalueet tulee suunnitella monipuolisiksi, että ne mahdollistavat eri ikäisten ja eri elämäntilan-
teissa olevien asukkaiden sijoittumisen alueelle. Samaan aikaan tulee ottaa huomioon alueiden 
ominaispiirteet mm. kulttuurin ja ekologian osalta. Alue on elinvoimaisempi, jos siellä toimii monia 
eri ihmisryhmiä. Monipuolisuus tulee ottaa huomioon niin talotyypeissä, omistusmuodoissa, huo-
neistojen koossa, sijainneissa kuin hintatasoissakin. “  

Kommentti 1:  

Monipuolisuus on hyvä tavoite koko kaupungin laajuisesti. Skinnarilan alueella ja kampuksen lä-
heisyydessä toivoisimme kuitenkin, että alue olisi pääasiassa opiskelijoiden asuttavissa. Skinnari-
lan niemen alueen pinta-ala on melko rajallinen, ja muiden kuin opiskelija-asuntojen rakentaminen 
alueelle heikentäisi opiskelijoiden mahdollisuuksia asua kampuksen läheisyydessä. Kampuksen 
läheisyys on etenkin tärkeää opiskelijoiden toimeentulon heikentyessä ja matkakuluihin käytettä-
vän rahan vähentyessä. 

Kaupunkisuunnittelun vastine, kommentti 1: 

Kampuksen ja sen välittömässä läheisyydessä olevat alueet pidetään jatkossakin pääasiassa 
opiskelijoiden asumiskäytössä. Nykyinen kampusalueen asemakaava mahdollistaa, että alueelle 
voi sijoittaa opetus- ja tutkimustiloja, ympäristöhäiriötä aiheuttamattomia tuotantotiloja ja toimistoti-
loja sekä näiden lisäksi asumista ja liiketiloja yhteensä enintään 25 % rakennusoikeudesta. Tämä 
mahdollistaa uusien opiskelija-asumisen kohteiden sijoittumisen kampusalueelle. Laajemmin 
Skinnarilanniemen alueella mahdollistetaan myös muuta, kuin opiskelija-asumista, minkä asema-
kaavamääräykset useimmissa tapauksissa myös sallivat. 

Dia 11, Lainaus:  

“Pientaloalueilla tärkeimmiksi viihtyvyystekijöiksi nousivat luonnonympäristö ja rauhallisuus” 

Kommentti 2:  

Muutamassa kohdassa mainitut Kotaniemen ja Sammonlahden rantaan rakennettavat omakotita-
lot eivät mielestämme ole toteutettavissa, jos nämä asukkaiden tarpeet ovat tärkeitä. Rannalle ra-
kennettavat talot tuhoaisivat myös opiskelijoiden aktiivisesti käyttämää luonnonympäristöä. Lisäksi 
ei ole järkevää rakentaa näin lähelle kampusta, jos alueelta vaaditaan rauhallisuutta. Eräät tällä 
hetkellä Kotaniemessä asuvat asukkaat ovat jo aiheuttaneet melko paljon päänvaivaa meidän 
alaisille yhdistyksille ja järjestöille heidän järjestämiensä tapahtumien vuoksi, vaikka tarvittavat lu-
vat meluhaittojen varalta on aina hankittu. 

Kaupunkisuunnittelun vastine, kommentti 2: 

Asuntopoliittisessa ohjelmassa on tutkittu rannanläheisen asumisen mahdollisuuksia, koska sille 
on kysyntää ja se on koettu elinkeinopoliittisesti tärkeäksi. Asukkaat nostivat asukaskyselyssä Ko-
taniemen esille potentiaalisena asumisen alueena. Lisäksi Kotaniemen alue on noussut esiin 
mahdollisena rannanläheisen asumisen alueena Suur-Sammonlahden lähiökehittämishank-
keessa. Tämä ei vielä tarkoita, että alueelle toteutetaan rannanläheistä asumista, vaan sen suun-
nittelu vaatii ensin kaavoitusta. Varsinaisia rantarakentamisen paikkoja ei suoraan määritellä oh-
jelmassa, koska ne vaativat laajoja selvityksiä ja yhteistyötä eri toimijoiden, kuten esimerkiksi vi-
ranomaisten ja asukkaiden sekä ylioppilaskunnan kanssa. Vuorovaikutus ja kuuleminen toteute-
taan mahdollisen kaavoituksen yhteydessä. Kotaniemi ja Sammonlahden ranta-alueet on merkitty 
kaavoitusohjelmaan asemakaavoitettaviksi kohteiksi vuosille 2025–2027. Kotaniemen asumisen 
alueen aluerajaus ja tarkemmat sijainnit määritellään kaavoituksen yhteydessä. 

Dia 22, Lainaus:  
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“Asuntopoliittisen ohjelman yhtenä tavoitteena on monipuolistaa varsinkin yksipuolisten kerrosta-
loalueiden asuntokantaa. “  

Kommentti 3:  

Toivomme kuitenkin, että tämä ei koskisi Skinnarilaa ja kampuksen läheisyyttä, sillä opiskelijat tar-
vitsevat edullisia kerrostaloasuntoja.  

Kaupunkisuunnittelun vastine, kommentti 3: 

Yksipuolisten kerrostaloalueiden asuntokannan monipuolistaminen ei kosketa kampusaluetta, 
jonne on nimenomaan tarvetta opiskelija-asumiselle. Kampusalue pidetään pääasiassa opiskeli-
joiden käytössä ja sinne pyritään järjestämään tulevaisuudessa myös uutta opiskelija-asumista. 
Katso myös vastine kommenttiin 1. 

Dia 23, Lainaus:  

“Lappeenrannassa on havaittu, että tyytyväisyys asunnon viihtyisyyteen laskee alle 30 neliömetrin 
yksiöissä. Pienet yksiöt toimivat asukkaille usein väliaikaratkaisuna ja lisäksi niiden muunnelta-
vuus voi olla heikkoa. Normaalien yksiöiden tuotannossa pitäisi välttää liian pienten yksiöiden ra-
kentamista. Toisaalta vuokra-asumisessa pienet asunnot mahdollistavat edullisemman vuokrata-
son.” 

Kommentti 4:  

Alle 30 neliömetrin yksiöille on kysyntää suomalaisten ja erityisesti kansainvälisten opiskelijoiden 
keskuudessa. Monilla kansainvälisillä opiskelijoilla on jo vaikeuksia maksaa pienten yksiöiden 
vuokria, joten yli 30 neliömetrin yksiöiden rakentaminen ei todennäköisesti parantaisi ainakaan 
opiskelijoiden tilannetta merkittävästi.  

Kaupunkisuunnittelun vastine, kommentti 4:  

Kaupunki tiedostaa, että opiskelijat eivät ole yhtenäinen ryhmä ja myös opiskelijoille tulee olla tar-
jolla erilaisia asumisratkaisuita. Kaupunki on myös tiedostanut, että yli 30 kerrosneliön kokoisten 
opiskelija-asuntojen rakentaminen ei ole yleensä suurissa määrin järkevää, vaan tärkeämpää on 
kohteiden sijainti, riittävyys ja kohtuuhintaisuus. Sen vuoksi käytimme ohjelmassa muotoilua ”nor-
maalien yksiöiden tuotannossa pitäisi välttää liian pienten yksiöiden rakentamista”, joka poistaa 
opiskelija-asumisen pois tästä määrittelystä. Määritys ei siis koske opiskelija-asumista eikä muuta 
erityisasumista.  

Dia 28, Lainaus:  

“Myös laadukkaille omakotitaloille on edelleen kysyntää hyvien palveluiden ja/tai rannan läheisyy-
destä. “  

Kommentti 5: 

Toivoisimme jälleen, että tätä ei toteutettaisi Skinnarilassa ja kampuksen läheisyydessä. 

Kaupunkisuunnittelun vastine, kommentti 5: 

Kampusta lähimmät alueet, joihin kaavoitusohjelmassa vuosille 2025-2027 on merkitty mahdollisia 
uusia asumisen kohteita, ovat Tervahaudankadun eteläpuoliset rannanläheiset alueet (kohde 41.) 
ja kampuksen länsipuolella oleva toteutumaton asumisen asemakaava-alue, joka tullaan asema-
kaavoittamaan uudestaan todennäköisesti asumiselle (kohde 45). Kohde 45 sisältää myös kam-
puksen länsi- ja pohjoispuolisia ranta-alueita, joilla jo tällä hetkellä on pienimuotoista asumista. 
Näiden kaavoittamisen yhteydessä järjestetään mahdollisuus sekä ylioppilaskunnalle, asukkaille 
ja muille asian osaisille ilmaista mielipiteensä kaavan valmistelusta. Ajantasaista tietoa asema-
kaavoituksen etenemisestä läntisessä Lappeenrannassa voi seurata kaupunkisuunnittelun nettisi-
vuilta, kohdasta vireillä olevat kaavat / Länsialue tai olemalla yhteydessä Kaupunkisuunnitteluun. 
Alueiden tarkemmat rajaukset ja sijainnit määritetään kaavoituksen yhteydessä. 
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Dia 31, Lainaus:  

“Tiivistyvä kaupunkirakenne eheyttää olemassa olevaa kaupunkia, on kustannustehokkaampaa, 
tukee elinvoiman kasvua ja parantaa palveluiden saavutettavuutta ja käyttöastetta. Resurssien 
hyödyntäminen on tehokkaampaa, kun infrastruktuurin kustannukset ja liikkumisen tarve vähene-
vät. Tällä on myös positiivisia ekologisia vaikutuksia. Tiivistyminen mahdollistaa myös tehokkaam-
man julkisen liikenteen, kun enemmän käyttäjiä on pienemmällä alueella.”  

Kommentti 6:  

Nämä matkustamisen ekologiset vaikutukset tulisi myös ottaa huomioon Skinnarilan ja kaupungin 
välisessä liikkumisessa. Palveluiden lisääminen kampuksen läheisyyteen voisi merkittävästi vä-
hentää tarpeetonta liikennettä kaupungin ja kampusalueen välillä.  

Kaupunkisuunnittelun vastine, kommentti 6: 

Nykyinen asemakaava mahdollistaa kampusalueelle myös palveluiden muodostumista. Kaupunki 
ei pääosin järjestä itse moniakaan kaupallisia palveluita, vaan niitä tuottavat yleensä yksityiset 
palveluntarjoajat. Mikäli alue nousee kaupalliselta kiinnostavuudeltaan hyvälle tasolle, eli siellä on 
riittävästi asiakaspohjaa, voi se houkutella alueelle myös yksityisiä palveluntuottajia.  

Myös kampusalueen lounaispuolella on asemakaavassa toteumattomat laajat liike- ja toimistora-
kennusten korttelialueet. Näiden toteutumattomien asemakaavoitettujen kohteiden asemakaava-
muutokset johonkin toiseen käyttötarkoitukseen voivat olla osa kaavoituskatsauksen 2025-2027 
kohdetta 45 (katso vastine kommenttiin 5). Myös kampuksen eteläpuolella on liike- ja toimistora-
kennusten korttelialueita, joissa tällä hetkellä on pääasiassa toimistotiloja, mutta asemakaavat 
mahdollistavat alueelle myös erilaisia liiketiloja, mm. kaupallisia palveluita.  

Kaupunki toivoo ja on mahdollistanut asemakaavoittamalla sen, että alueella olisi monipuolisesti 
palvelutarjontaa, jotta ekologinen elämäntapa ilman yksityisautoilua olisi myös kampuksen lähei-
syydessä mahdollista. Lisäämällä alueen asumista monipuolisesti, voidaan myös lisätä mahdolli-
suuksia uusien alueellisten palveluitten syntymiselle. Julkinen liikenne Skinnarilan kampuksen ja 
keskustan välillä on tällä hetkellä kaupungin parhaalla palvelutasolla ja sen voidaan todeta ylei-
sesti olevan hyvä. 

Dia 37, Lainaus:  

“Kiinteistönvälittäjien mukaan laadukkaille omakotitaloille on edelleen kysyntää, jos alueen palve-
lutarjonta on hyvä. Lisäksi pientaloalueilla arvostetaan hyvin paljon luonnon läheisyyttä ja rauhalli-
suutta. Asukkaat merkitsivät uusia omakotitalopaikkoja asukaskyselyssä eniten Laihianrannan, 
Kotaniemen ja Myllymäen alueille.”  

Kommentti 7:  

Omakotitalojen rakentaminen Kotaniemeen tuhoaisi opiskelijoille tärkeää ulkoilualuetta ja voisi 
mahdollisesti vaikeuttaa opiskelija-asuntojen rakentamista alueelle. Lähtötietoraportin kuvassa 
120 näkee selkeästi että Skinnarilan alueella ollaan vähiten tyytyväisiä harrastus- ja liikuntamah-
dollisuuksiin ja tämä heikentäisi niitä entisestään.  

Kaupunkisuunnittelun vastine, kommentti 7: 

Olemme huomioineet, että kyselyssä Skinnarilan alue nousi esiin harrastus- ja liikuntamahdolli-
suuksiin ja kohtaamispaikkoihin osittain tyytymättömänä alueena. Tämä herätti Kaupunkisuunnit-
telussa kiinnostusta, sillä alueella on kaupungin järjestäminä harrastus- ja liikuntapaikkoina itäisen 
rannan ulkoilureitistö, Parkinmäen luontopolut, pyöräilyn ja jalankulun reitistöt, valaistu hiihtolatu-
kuntopolku itärannalla Huhtiniemestä Skinnarilaan ja kansanhiihtolatu-kuntopolku kampuksen län-
sipuolella Huhtiniemestä Skinnarilaan. Talvella, kun on mahdollista, myös Saimaan jäälle ajetaan 
ladut. Skinnarilassa, Ostosraitilla, on hiekkapintainen urheilukenttä, johon jäädytetään talvella luis-
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telukenttä. Skinnarilassa on myös kaupungin ylläpitämä ulkokuntosali ja Tervahaudanpuiston toi-
minnallinen puisto. Lisäksi Skinnarilan rannassa on venelaiturit ja uimapaikat. Alueella on myös 
LOASin saunarakennus. Alueella on lisäksi kaupallisia liikuntapalveluita tarjoavia yrityksiä sekä 
yliopiston ja ammattikorkeakoulun liikuntatiloja niin sisällä kuin ulkona. Lähin kirjasto yliopiston kir-
jaston lisäksi löytyy Sammonlahdesta, jossa on myös lisää kaupallisia palveluita.  

Rantaraitin, hiihtolatujen ja jalankulun ja pyöräilyn kehittämisestä pidetään huolta mahdollisten 
asemakaavoitettavien uusien asumisen kohteiden yhteydessä. Katso myös vastineet kommenttei-
hin 2, 5 ja 6. 

Dia 40, Lainaus:  

“Kerrostalovaltaisten alueiden asuntokannan monipuolistaminen.”  

Kommentti 8:  

Toivomme, ettei tämä koskisi kampusalueen läheisyyttä.  

Kaupunkisuunnittelun vastine, kommentti 8: 

Katso vastineet kommentteihin 1 ja 3.  

Dia 41, Lainaus:  

“Segregaatiota ennaltaehkäistään kehittämällä kaupunkia tasapuolisesti. “  

Kommentti 9:  

Mielestämme tietynlainen segregaatio, jossa kampusalueen läheisyys on opiskelijavaltaista, on 
jopa suotavaa. Alueen tulisi olla pääasiassa opiskelijoiden, korkeakoulujen henkilökunnan sekä 
alueella toimivien yritysten henkilökunnan asuttama. 

Kaupunkisuunnittelun vastine, kommentti 9: 

Kaikkien alueiden kehittämisessä huomioidaan niiden ominaispiirteet ja vahvuudet. Kampus opis-
kelija-asuntoineen on omanlainen miljöö, eikä sen asunto- tai rakennuskantaa ole järkevää sekoit-
taa, vaan alue pidetään jatkossakin pääasiassa opiskelijoiden opiskelu-, tutkimus- ja asuinalu-
eena. Katso myös vastine kommentteihin 1 ja 3. 

Dia 51, Lainaus:  

“Opiskelija-asumisen sijoittamisella keskustaan voidaan elävöittää kaupunkia ja sitouttaa opiskeli-
joita paremmin osaksi lappeenrantalaisuutta. “  

Kommentti 10:  

Emme usko, että opiskelijoiden sijoittaminen keskustaan on heidän etujensa mukaista. Matka kes-
kustan ja kampuksen välillä on pitkä, ja päivittäinen matkustaminen vie opiskelijoilta aikaa ja ra-
haa, joista on jo puutetta. Tämä hankaloittaisi keskiverto-opiskelijan arkea huomattavasti eikä li-
säisi opiskelijoiden viihtyvyyttä kaupungissa.  

Opiskelijat ovat sitoutuneet Lappeenrantaan, ja erityisesti Skinnarilassa opiskelijoilla on vahva pai-
kallisidentiteetti. Kaupungista lähtevien opiskelijoiden ongelma ei ratkea pakottamalla heitä asu-
maan keskustassa, vaan lisäämällä mahdollisuuksia jäädä työskentelemään kaupunkiin.  

Opiskelijoilla tulisi olla mahdollisuus asua mahdollisimman lähellä koulua, jotta opiskelu ja arkipäi-
väinen elämä olisi sujuvaa ja vaivatonta.  

Kaupunkisuunnittelun vastine, kommentti 10: 

Suurin osa opiskelija-asumisesta järjestetään jatkossakin kampuksen läheisyydessä, jossa opis-
kelija-asunnot ovat kysytyimpiä. LOAS:n selvityksen mukaan osa opiskelijoista kuitenkin haluaa 
asua keskustassa ja tämä halu on lisääntynyt LOAS teatterin valmistumisen myötä. Lisäksi opis-
kelija-asuntoja on ydinkeskustassa hyvin vähän. Asuntopoliittisen ohjelman linjausten mukaan 
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opiskelija-asumisen tulee jatkossa keskittyä niin oppilaitosten läheisyyteen, mutta myös osin kes-
kustaan, sillä mm. osa opiskelijoista työskentelee muualla kuin kampusalueen läheisyydessä ja 
tarvitsee toimivan joukkoliikenteen niin kampukselle kuin työpaikoilleen. Ydinkeskustasta on erit-
täin hyvät julkisen liikenteen yhteydet kampukselle ja se tarjoaa mahdollisuuden asua myös muu-
alla kuin yliopiston välittömässä läheisyydessä. Opiskelija-asumista on myös muualla Lappeen-
rannassa ja sen sijoittamista hajalleen eri puolille kaupunkia, vaikeiden julkisen liikenteen yhteyk-
sien päähän, vältetään.  

Opiskelijoiden mahdollisuudet asua lähellä opiskelupaikkaa mahdollistetaan jatkossakin. 

Dia 52, Lainaus:  

“Keskustaan sijoittuvalla opiskelija-asumisella pyritään elävöittämään keskustaa, mutta myös pa-
rantamaan valmistuvien opiskelijoiden sitoutumista Lappeenrantaan. Sillä myös mahdollistetaan 
opiskelijoiden helppo liikkuminen oppilaitoksiin ja työpaikoille.”  

Kommentti 11:  

Jos keskustalla viitataan ydinkeskustaan, uskomme tämän olevan hyvä asia. Kuitenkin painopis-
teen siirtäminen vain keskustan alueelle ei ole yleishyödyllistä, kuten jo aiemmassa kommentissa 
mainittiin. Jos opiskelijoita on pakko sijoittaa keskustaan, se tulisi tehdä liikenneyhteyksien ja mui-
den palveluiden läheisyyteen. Tämä ei kuitenkaan saisi tarkoittaa sitä, että kampusalueen asumis-
ratkaisujen kehittämisestä vähennetään resursseja.  

Kaupunkisuunnittelun vastine, kommentti 11: 

Katso vastine kommenttiin 10. Julkinen liikenne huomioidaan opiskelija-asumisen sijoittamisessa 
ja on myös LOAS:n kohteiden sijoittamiskriteeri. 

Dia 70, Lainaus:  

“Uusiutuvan energiantuotannon yrityksillä on myös suoria vaikutuksia elinvoimaan ja ne voivat 
tuoda kaupunkiin merkittävässä määrin uusia työpaikkoja.”  

Kommentti 12:  

Tähän löytyy myös runsaasti osaamista ja työvoimaa opiskelijoidemme piirissä, ja toivomme, että 
sijaintia harkittaessa huomioidaan saavutettavuus opiskelijoille.  

Kaupunkisuunnittelun vastine, kommentti 12: 

Sijoittumismahdollisuudet tutkitaan aina tapauskohtaisesti mahdollisimman hyvin ja monipuoli-
sesti. Opiskelijoiden työllistymismahdollisuuksia Lappeenrantaan tuetaan kaikin mahdollisin kei-
noin. 

Lopuksi haluaisimme huomauttaa kommenttiemme tueksi, että lähtötietoraportin kuvan 147 mu-
kaan keskustan asuminen ja omakotitalotontit eivät ole kovin korkealla asukkaiden tärkeimmissä 
teemoissa.  

Kaupunkisuunnittelun vastine, keskustan asuminen ja omakotitontit: 

Kyseisessä kaaviossa pitää ottaa huomioon, että se perustuu avoimen kysymyksen vastauksista 
tehtyyn teemoitteluun. Kaavioon sisällytetyt teemat ovat niitä, mitkä asukkaat kokivat kaikkein tär-
keimmiksi. Kysymyksessä kysyttiin avoimella kysymyksellä ”Miten kehittäisitte asumista Lappeen-
rannassa?” Vastaukset luokiteltiin suosituimpien teemojen alle. Siihen nähden mainintoja on var-
sin paljon molempien teemojen alla. Lisäksi ”lisää palveluja ja elinvoimaa keskustaan” -vastauk-
silla on suora yhteys keskustan asumisen lisäämiseen, koska palveluiden ja elinvoiman lisäämi-
nen vaatii lisää asukkaita. Nämä kaksi luokkaa olisi voinut siis yhdistää ja siitä olisi tullut silloin 
kaikista eniten vastauksia saanut teema. Elinvoima voi jo itsessään tarkoittaa asukkaiden määrän 
lisäämistä. Samoin vastausmäärää omakotitaloista ja -tonteista voidaan pitää merkittävänä, kun 
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huomioidaan kysymyksen asettelu. Lisäksi ”tonttien ja asuntojen riittävä väljyys” sai myös paljon 
vastauksia, millä osa vastaajista viittaa myös omakotitontteihin. 

20. Mälkiä-Kanavansuun asukasyhdistys ry. 

Mälkiä-Kanavansuun asukasyhdistys ry. (jäljempänä yhdistys) kiittää mahdollisuudesta lausua 
luonnoksesta Lappeenrannan kaupungin asuntopoliittiseksi ohjelmaksi. Yhdistys on tyytyväinen 
siihen, että kaupunki on nähnyt asuntopolitiikan niin tärkeäksi asiaksi että sille on laadittu oma oh-
jelma. Ohjelmaluonnos taustaraportteineen on laaja ja kattava kuvaus asumisen nykytilasta ja ke-
hitysnäkymistä ja -tarpeista Lappeenrannassa.  

Yhdistys esittää ohjelmaan alla olevat huomiot.  

1. Joukkoliikenteen palvelutasovyöhykkeet on rajattu idässä päättymään Saimaan kanavaan, 
mikä tarkoittaa että Kanavansuun ja Mälkiän alueet jäävät ulkopuolelle. Asukkaiden ikäraken-
netta tarkasteltaessa huomataan, että palvelutasovyöhykkeen ulkopuolelle jäävillä itäisillä alu-
eilla asuu runsaasti alaikäisiä. Laihialla on kolmanneksi, Mälkiä-Mustolassa neljänneksi ja Ka-
navansuulla viidenneksi eniten alaikäisiä kaikista kaupunginosista. Olisi tasapuolista kehittää 
myös itäisen alueen joukkoliikennettä eikä tehdä rajausta Saimaan kanavaan. Kattava ja toi-
miva joukkoliikenneverkosto edistää myös kaupungin ilmastotavoitteiden toteutumista. Sa-
malla opiskelijoiden sijoittuminen Kanavansuun kerrostaloihin voisi lisääntyä, ja vähentäisi 
ehkä läntisen Lappeenrannan ja keskustan asuntoihin kohdistuvaa painetta.  

Kaupunkisuunnittelun vastine huomioon 1: Joukkoliikenne on keskeisessä roolissa kaupungin 
tulevaisuuden asumista määritettäessä ja se onkin huomioitu rakentamisen pääpainopisteitä 
määritettäessä. Joukkoliikenteen varsinaisia palvelutasotavoitevyöhykkeitä, jotka on hyväk-
sytty kaupunkikehityslautakunnassa helmikuussa 2024, on huomattavasti enemmän kuin oh-
jelmassa esitetyt vyöhykkeet. Ohjelmaan on otettu mukaan vain kolme palvelutasotavoitteiden 
kannalta tehokkainta vyöhykettä, joilla joukkoliikenne on selvästi muuta kaupunkia paremmalla 
tasolla, minkä vuoksi ne tulee ottaa erityisesti huomioon täydennysrakentamisen sijoittami-
sessa. Mälkiän, Laihian ja Kanavansuun yhteydessä on kuitenkin linjattu, että alueiden asu-
kasmäärän lisäämisellä tuettaisiin olemassa olevia palveluita, erityisesti Pontuksen päiväkoti-
koulua. Joukkoliikenteen palvelutason luokka 3:n jatkaminen kanavan yli itään, Laihian ja Mäl-
kiän alueelle, olisi mahdollista vain kasvattamalla alueen asukastiheyttä merkittävästi, joka ei 
alueiden luonne pientalovaltaisina alueina huomioiden, ole lähivuosina todennäköistä. Alueella 
kuitenkin kulkee jo joukkoliikenne, joka kuuluu keskeiseltä osaltaan palvelutasotavoitteeseen 
4, palvellen myös alueen koululaisia. Pontuksen kouluun saapuu lapsia myös ympäröiviltä alu-
eilta koulukuljetuksin. Asuntopoliittinen ohjelma ei ota tarkemmin kantaa yksittäisten joukkolii-
kennelinjojen kehittämiseen, vaan palvelutasoista päättää erikseen kaupunkikehityslauta-
kunta. Kaikkia Joukkoliikenteelle tällä hetkellä osoitettuja palvelutasotavoitteita voi tarkastella 
osoitteessa: https://lappeenranta.fi/fi/liikenne-ja-kaupunkiymparisto/joukkoliikenne-ja-muut-liik-
kumispalvelut/ohjelmat-ja-raportit/palvelutasotavoitteet 

2.  Asuntotuotannon osalta yhdistys pitää hyvänä, että kaupunki nimeää toimenpiteeksi selvittää 
asuntokysynnän muutoksia tulevaisuudessa asukkailta ja pitämällä yhteyttä kaupungissa toi-
miviin kiinteistönvälittäjiin ja rakennusliikkeisiin. 300 asunnon tavoitetasoa voidaan siis tarken-
taa suuntaan tai toiseen mikäli toimintaympäristö muuttuu.  

Kaupunkisuunnittelun vastine huomioon 2: Kyllä, kokonaisasuntotuotannon tavoitetta muute-
taan tarpeen vaatiessa. Vähintään 300 asunnon keskimääräinen vuosittainen tuotantotavoite 
on asetettu vuoteen 2030 asti. 

3. Yhdistys haluaa muistuttaa, että kaupunkirakennetta tiivistettäessä on hyvin tärkeää huolehtia 
riittävän ja laadukkaan viherverkoston säilymisestä. Ilmastonmuutoksesta seuraavat sään 
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ääri-ilmiöt edellyttävät riittävästi kaupunkivihreää, jolloin esimerkiksi sopeutuminen lisäänty-
vään kuumuuteen, tuuleen tai sateisuuteen on mahdollista. Ekologinen kompensaatio on yksi 
mahdollisuus pitää viheralueiden määrä ennallaan asumisen tiivistyessä. 

Kaupunkisuunnittelun vastine huomioon 3: Tiivistämisen ja täydennysrakentamisen vaikutuk-
set viheralueisiin arvioidaan aina monipuolisesti kaavoituksen yhteydessä. Luontoarvojen säi-
lyttämistä ohjaa myös lainsäädäntö. Asuntopoliittisessa ohjelmassa luonto- ja virkistysarvojen 
merkitystä niin ihmisten, luonnon kuin ilmastonmuutoksen ja siihen sopeutumisen kannalta on 
korostettu useissa kohdissa. Myös toimenpiteissä on useita erilaisia linjauksia niiden huomioi-
miseksi. Yhtenä toimenpiteinä on mainittu mm. viherkertoimen kehittäminen, jolla voidaan vai-
kuttaa myös kaupunkiympäristön viherryttämiseen ja ekologisten yhteyksien vahvistamiseen. 
Kaavamääräyksin voidaan vaikuttaa myös alueiden viherryttämiseen ja lajien säilymiseen. Li-
säksi ohjelmassa on todettu, että viheralueverkostosta pidetään huolta, joka tarkoittaa, että 
pirstaloitumista pyritään välttämään ja viherkokonaisuuden huomioiminen on kiinteä osa kau-
punkisuunnittelua. 

Myös ekologinen kompensaatio on todennäköisesti yksi mahdollinen keino luontoarvojen säi-
lyttämiseen. 

4. Lasten ja nuorten määrä vähenee, joten onkin oleellista pyrkiä lapsiperheiden viihtyvyyden pa-
rantamiseen Lappeenrannassa. Yhdistys pitääkin hyvänä ohjelman kirjausta lasten ja nuorten 
määrän kehityksen seurannasta ja heidän asumistoiveidensa selvittämistä. Myös ilmaisten 
ajanviettopaikkojen kehittäminen lapsille ja nuorille, heidän toiveensa huomioiden, on erin-
omainen toimenpide ja hyvää panostusta kaupungilta.  

Kaupunkisuunnittelun vastine huomioon 4: Merkitään tiedoksi. 

5. Lisäasuntojen kaavoittamiseen yhdistys ottaa kantaa uusien tonttien puuston poiston osalta. 
Kun metsäiselle alueelle kaavoitetaan tontteja, yhdistys toivoo infran rakentamista varten teh-
täviä puiden poistoa tehtävän maltillisesti eikä kaikkien tonttien avohakkuuta jo valmiiksi. Tont-
tien myyntiajat venyvät toisinaan pitkiksi ja osa ostajista voisi haluta säästää puita tontillaan. 
Se palvelisi myös monimuotoisuus- ja ilmastotavoitteita sekä parantaisi alueiden maisemallista 
arvoa.  

Kaupunkisuunnittelun vastine huomioon 5: Kaupunkisuunnittelu on samaa mieltä puuston säi-
lyttämisestä. Puustolla on moninaisia vaikutuksia, mm. kaupunkikuvaan, eliöiden elinympäris-
töön, hiilen sidontaan, kuten myös ilmastonmuutokseen sopeutumiseen. Olisikin kaikin puolin 
toivottavaa, että rakentajatkin säilyttäisivät mahdollisimman paljon olemassa olevaa puustoa 
tonteillaan eikä kaupunki kaada puustoa liian laajalti. Tähän kehitämme mm. viherkerrointa, 
jossa määrittelemme säilyvän puuston ja istutettavan kasvillisuuden sekä mm. vettä läpäise-
vien pintojen määrää eri alueilla. 

6. Ohjelmassa listataan viheralueiden tärkeitä rooleja, kuten pienilmaston ja varjopaikkojen luo-
minen, tuulisuuden vähentäminen ja suojapaikan tarjoaminen monille eläinlajeille. Lähimetsiin 
kohdistuvat harvennukset ja pienpuuston poistot ovat puhuttaneet vuosina 2024 ja 2025 erityi-
sesti Kanavansuulla, koska toimenpiteet ovat useilla alueilla olleet huonosti tiedotettuja ja ras-
kaasti toteutettuja. Yhdistys toivookin jatkossa parempaa vuoropuhelua tulevista hoitotoimen-
piteistä ja aitoa vaikuttamismahdollisuutta lähiasukkaille ja viheralueiden virkistyskäyttäjille.  

Kaupunkisuunnittelun vastine huomioon 6: Asia on tärkeä, mutta ohjelmassa ei oteta kantaa 
harvennuksien tai muiden hoitotoimenpiteiden toteuttamiseen. Kaupungin metsistä ja puuston 
harvennuksista vastaa Maaomaisuuden hallinnan vastuualue. Toimitamme kyseisen huomion 
heille tiedoksi. 

7. Viheralueiden rooli terveyden edistäjänä on erittäin merkittävä ja yhdistys toivoo Lappeenran-
nan kaupungin ottavan sen huomioon ja edistävän asiaa kaikessa suunnittelussa. Tuore Ter-
veyden ja hyvinvoinnin laitoksen ja Luonnonvarakeskuksen tutkimussynteesi 
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(https://www.sitra.fi/uutiset/luonto-voi-tarjota-suomelle-jopa-satojen-miljoonien-eurojen-hy-
odyn-kansantautien-torjunnassa/) osoittaa, että ihmisten luontokäyntien lisääminen voi vähen-
tää merkittävästi hyvinvointialueen kustannuksia ja samalla lisätä asukkaiden hyvinvointia. Oh-
jelman taustapaperissa kerrotaan, että suuri osa vastaajista haluaa ehdottomasti säilyttää ja 
kehittää viheralueita. Olisiko tässä Lappeenrannalle peräti profiloitumisen paikka! 

Kaupunkisuunnittelun vastine huomioon 7: Viheralueiden rooli on todella tärkeä niin ekologi-
suuden, ilmastonmuutoksen ja siihen sopeutumisen kuin ihmistenkin kannalta. Viher- ja virkis-
tysalueet ovat tärkeitä kaupungin asukkaille monelta kannalta, ja se nousi voimakkaasti esille 
myös asukaskyselyssä. Tehdyissä selvityksissä myös todettiin, että jokaisella kaupunkilaisella 
oli kotinsa läheisyydessä viheralueita. Tämä on tärkeää sekä asukkaiden hyvinvoinnille, mutta 
myös kaupungin imagon kannalta. Kaupunki sijaitsee ainutlaatuisen Saimaan ja Salpausselän 
sekä Kaakkoisen viljelyseudun rajapinnassa. Kaupungin alueelta löytyy monipuolisesti hienoja 
maisemia ja luontokohteita. Luonnon, maiseman ja virkistyksen kautta voisi varmasti markki-
noida kaupunkia ja saada mahdollisesti uusia asukkaita. Asuntopoliittinen ohjelma ei varsinai-
sesti ota kantaa kaupungin markkinointiin, mutta asia tuodaan ilmi ohjelman ohjausryhmälle, 
jossa on ihmisiä monipuolisesti erilaisista viroista ja tehtävistä. Asuinalueiden vahvuudet huo-
mioidaan alueiden suunnittelussa. 

21.  Asukasyhdistys Voisalmensaarelaiset ry 

Asukasyhdistys Voisalmensaarelaiset ry lausuu omana kantanaan, että se hyväksyy ehdotetun 
ASUMISEN TULEVAISUUS – LAPPEENRANNAN KAUPUNGIN ASUNTOPOLIITTINEN OH-
JELMA tehdyn luonnoksen eikä ole siihen huomautettavaa. 

Kaupunkisuunnittelun vastine: 

Merkitään tiedoksi. 

 

_____________________________________________________________________________ 

 

MIELIPITEET 

Asuntopoliittisen ohjelman luonnoksesta ei saatu yhtään mielipidettä. 
 


